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СӘН ТҮБІНДЕ МӘН БАР МА?ТАҒАЙЫНДАУ

ЕЛШІЛЕР 
ТАҒАЙЫНДАЛДЫ

Мемлекет басшысының Жарлығымен 
Олжас Мұхамедғалымұлы Сүлейменов Қа-
за қ стан Республикасының Швеция Король-
дігіндегі Т,тенше және /кілетті Ел шісі 
лауа зымына тағайындалды.

Мемлекет басшысының Жарлығымен 
Сергей Нұртайұлы Нұртаев Қазақстан Рес-
публикасының Швеция Корольдігіндегі 
Т,тенше және /кілетті Елшісі, Қазақстан 
Рес публикасының Дания Корольдігіндегі 
Т, тенше және /кілетті Елшісі қызметін 
қо са атқарушы лауазымдарынан босатыл-
ды.

Мемлекет басшысының Жарлығымен 
Қай рат Құдайбергенұлы 5бдірахманов Қа-
зақстан Республикасының Нидерланд 
Корольдігіндегі Т,тенше және /кілетті 
Ел шісі, Химиялық қаруға тыйым салу ж,-
нін дегі ұйым жанындағы Қазақстан Рес-
пуб ликасының Тұрақты ,кілі қызметін 
қо са атқарушы болып тағайындалды.

Мемлекет басшысының Жарлығымен 
Асқар Қуанышұлы Жұмағалиев Қазақстан 
Рес публикасының Нидерланд Король ді-
гіндегі Т,тенше және /кілетті Елшісі, Хи-
миялық қаруға тыйым салу ж,ніндегі ұйым 
жанындағы Қазақстан Республикасының 
Тұ рақ ты ,кілі қызметін қоса атқарушы 
лауа зымдарынан босатылды.

Қанағат пен қайырым қатар жүреді, қос қанат секілді 
қатар қимылдайды. Бұлар ,з кезегінде сабыр мен тыныш-
тық қа, татулық пен бірлікке, қамқор лық пен мейірімділікке, 
жанашырлық пен жасампаздыққа бастайды. Мы салы, ел 
Президенті Қасым-Жомарт Тоқаев Абай облысының жұрт-
шы лы ғы мен кездескенде қоғамдық сананы тү бегейлі жаң-
ғыртумен айналысуымыз қа жет екенін атап ,тті. 

– Жоғары мәдениет, озық білім жә не адал еңбек сияқты 
құн дылықтар бұл жұ мыстың ,зегіне айналады. «Талап, ең-
 бек, терең ой, Қанағат, рақым, ойлап қой» деген хакім Абай-
дың ,сиеті жас ұрпаққа басты үлгі-,неге болуы тиіс. Ұлы 
ақынның атап к,рсеткен бес асыл қасиеті біздің бүгінгі 

мақ   сатымызбен толық үндеседі. Ұлы Абай «Толық адам» де-
ген ұғымды қазақ қоғамына ұсынған еді. Толық адам, бұл – 
болмысы кемел, к,з қарасы терең, к,кірегі ояу, еңбекшіл 
адам деген с,з. Қоғамда жаңа құнды лық тар орнықтыру 
қа жет тігі ж,нінде үне мі айтып жүремін. Ұлттық құрыл тай-
да, «Жастар Рухының» съезінде жә не Түркістанда жұрт-
шылықпен кез дес кенде бұған арнайы тоқталдым. Жас-
тарымыз үш нәрсенің айрықша маңыз ды екенін түсінуі 
керек. Бұл – те рең білім, еңбекқорлық және отаншыл дық 
қасиет, – деді Президент.

(Жалғасы 7-бетте)

Зергерлер, люкс заттарын сататын дүкен желілері дабыл қағып жатыр. «Сән-
салтанат заттары сатылуды қойды» дейді. Мұндай үрдіс  Қазақстанда ға на емес, 
бүкіл әлемде тіркелген. Салдарынан көптеген ірі брендтің акция лары құлдырау 
үстінде. Бұған не себеп? Шынымен, адамзат атақ-даңқ құ мар лықтан кетіп, қанағат 
атты құндылыққа бой ұра бастады ма?

БҮГІНГІ НӨМІРДЕ:

АЭС – ЭНЕРГЕТИКАЛЫҚ 
ҚАУІПСІЗДІК КЕПІЛІ

ҚОРЖЫНДА –
ҚОС АЛТЫН
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БӘСЕКЕ БЕЛГІЛЕГЕН 
БАҒА БЕРЕКЕЛІ
Жақында еліміздің такси нарығына тағы бір шетелдік 

ойыншы енуі мүмкін деген хабар тараған болатын. Көлік 
министрі Марат Қарабаевтың мәлімдеуінше, эстониялық 
Bolt компаниясы Қазақстан такси саласында ынтымақтастық 
мәселесін қарастыруда. Билік өкілдері қазір «Яндекс» пен 
InDriver такси қызметтерінің жұмыс істеуі бәсекелестік 
орта құруға негіз деген пікірде. Дегенмен баға жағынан 
салыстырсақ, еліміздегі такси құны ТМД елдері арасында 
әлі де ең жоғары деңгейде екенін көруге болады. Ал баға 
мәселесінің төмендеуіне нарыққа жаңа ойыншының енуі 
түрткі бола ала ма?

6

Президент Жарлығына сәйкес 
елі мізде АЭС салу не салмау тура-
лы сұрақтың жауабын референдум 
ар қылы халық шешеді. Дегенмен 
АЭС-тің пайдасы қандай, зияны бар 
ма деген мәселеде маманның пікірі 
маңыз ды. Біз экономист Сапарбай 
Жобаевпен атом энергиясының 
эко номикалық тиімділігі және энер-
гетикалық қауіпсіздігі туралы бір-
қатар сұрақ төңірегінде әңгіме лес-
кен едік.

Париж төрінде өтіп жатқан 
Па ра  лим пиада ойындарында 
ұлттық құра ма бес жүлде ен ші-
леп үлгерді. Оның екеуі – алтын, 
екеуі – күміс, қал ғаны – қола ме-
даль. Өткен додалар мен салыс-
тыр ғанда көрсеткіш едә уір жақ-
сарған. Төртжылдықты түйін дер 
бә секенің аяқталмағанын ес кер-
сек, ел қор жыны тағы да то лы ғуы 
бек мүмкін. 
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АҚПАРАТ

Депутаттардың талқы лауына Қа-
зақ стан мен Қатар үкіметтері арасын дағы 
ба сым салалардағы жобаларды дамыту 
үшін ұзақмерзімді стратегия лық әріп тестік 
орнату туралы келісімді, сондай-ақ био-
логиялық мате риалмен алмасу туралы 
келісімді ратификациялау туралы заң 
жобалары ен гізіледі.

Алдағы жалпы оты рыс та палата бірқа-
тар жаңа заң жобасын жұмыс қа ала ды. 
Олардың ішінде Мәжіліс депу таттарының 
бастамасымен әзірленген Мемлекет бас-
шысының тапсыр маларын іске асы ру 
бойынша «Жер қой науы және жер қой-
науын пайдалану туралы» ко декске түзе-
тулер енгізу туралы заң жо басы бар. Депу-
таттар бастамашы болған заң жобада жер 

қойнауын пайдаланудың бірыңғай плат-
формасын құру к(зделеді. Сондай-ақ ал-
ғашқы (тінім қағидаты бойынша жер 
қой науын пайдалануға лицензиялар беру-
ді ретке келтіру, жер қойнауының мем ле-
кеттік қорын басқару бағдар лама сының 
ор нына аук циондар бағдарламасы тетігі 
және бірқатар басқа да түзетулер енгізу 
к(з делген. 

Жиында депутаттар ратификация лауға 
жата тын халықаралық құжат тарды жұмыс-
қа қабыл дауға тиіс.

Сонымен қатар VIII сайланған Қа-
зақ стан Респуб ликасы Парламенті Мәжі-
лісі нің (кілеттік терін іске асырудың үшін-
ші сессияға арналған негізгі іс-шаралар 
жос пары туралы да мәселе қаралатын 
болады. 

ЖАЛПЫ ОТЫРЫСТЫҢ 
КҮН ТӘРТІБІ НАҚТЫЛАНДЫ

Мәжіліс Спикері Ерлан Қошановтың төрағалығымен 
бюро отырысы өтіп, алдағы жалпы отырыстың күн 
тәртібі нақтыланды. 

Мемлекет басшысы (зінің құттықтау 
хатында 0ділетті Қазақстан қалып тас-
тыру жолында отбасы институтын қолдау 
маңызды қадам екенін атап (ткен. 
Сондықтан елімізде бұл бағытқа баса мән 
беріліп, жүйелі шаралар қабылданып 
жатқаны да айтылды.

«Мерейлі отбасы» байқауы – ұлттық 
құндылықтарды жаңғыртуға жол аша-
тын, (зіндік дәстүрі бар бірегей жоба. 
Халқымыздың асыл қасиеттерін (скелең 
ұрпақтың бойына сіңіру – бәрімізге 
ортақ міндет. Осы орайда әр отбасы 
айрықша р(л атқарады. Елімізде адал 
еңбегімен к(пке үлгі болып жүрген 
(негелі әулеттер аз емес. Бүгінгі салта-
натты кеш – соның айқын дәлелі. Бұл 
байқаудағы әрбір отбасының жеңісін 
бірлігі жарасқан жұртымыздың мерейлі 
жетістігі деп бағалауға болады», – де-
лінген Президенттің құттықтау хатында.

4з  с(з інде  Мәулен 0шімбаев 
Мемлекет басшысы ұлтымыздың жаңа 
келбетін қалыптастыруда отбасы 
институты шешуші р(л атқаратынына 
үнемі назар аударып келе жатқанын 
айтты. Палата Спикері атап (ткендей, 
Президент Ұлттық құрылтайдың отыры-
сында жариялаған «Адал адам – Адал 
еңбек – Адал табыс» тұжырымы ел 
идеологиясының іргетасы ретінде ай-
рық ша маңызға ие.

«Президентіміз Қасым-Жомарт 
Тоқаев отбасының әлеуетін к(теруге, ана 
мен баланы қорғауға, қоғамда дұрыс 
құндылықтарды дәріптеуге үнемі баса 
мән беріп келеді. Мемлекет басшысы 
(зінің Жолдауында да осы мәселелерге 
назар аударып, азаматтарымыздың әл-
ауқатын арттыруға арналған кезекті 
әлеуметтік бастамалар кешенін жария-
лады. Мұның бәрі еліміздегі әр отбасы-
ның (міріне оң ықпалын тигізетіні 
анық», – деп, Мәулен 0шімбаев пала-
таның Мемлекет басшысы жүктеген 
мін деттерді іске асыру аясында атқарып 

келе жатқан заңнамалық қызметіне 
тоқталып (тті.

Сондай-ақ биыл іске қосылған «Ұлт-
тық қор – балаларға» атты ауқымды жоба 
ж(нінде және соның аясында еліміздегі 
7 миллион бала қамтылғаны с(з болды. 
Отбасыларды қолдауға және әйелдер мен 
балалар құқығын қорғауға арналған 
басқа да шаралардың маңызы айтылды.

Сенат Т(рағасы байқау жеңімпаз-
дарын құттықтай келе, адамгершілік 
және отбасылық құндылықтарды дәріп-
теу ісінде «Мерейлі отбасы» байқауы 
елеулі р(л атқаратынын айтты.

Жалпы жобаға бір салада ұзақ жылдар 
бойы жұмыс істеп келе жатқан еңбек 
династиялары, шығармашыл және 
мейірімділігімен танылған отбасылар, 
еріктілер мен меценаттар қатысып 
жатыр. Бұл да байқаудың бір ерекшелігі 
екені с(зсіз. Осы орайда биыл (ңірлік 
кезеңде конкурсқа қатысу үшін Қа-
зақ станның барлық аймағынан 3 369 
(тінім келіп түскенін атап (ткен ж(н.

«Мерейлі отбасы – 2024» байқауында 
Ақмола облысынан келген – К(ңбайлар, 
Алматы облысынан – Жанбаевтар, 
Ақт(бе облысынан – Нұрбаевтар, Абай 
облысынан Смағұловтар отбасы лауреат 
атанды. Сондай-ақ республикалық 
маңызы бар Астана, Алматы және Шым-
кент қалаларының жеңімпаздары – 
тиісінше 0ділбаевтар, Қапышевтар және 
Сыдықовтар отбасылары. Одан б(лек, 
Батыс Қазақстан облысынан – Хам-
зиндер отбасы, Қарағанды облысынан 
– Халабаевтар, Солтүстік Қазақстаннан 
– Хасеновтер, Атыраудан – Сырәлиевтер, 
Қостанайдан – Шукуровтер, Жамбылдан 
Таңатаровтар, Жетісудан – 0лекеевтер, 
Павлодардан – Теміровтер, Ұлытаудан 
– Қыдырпатшаевтар, Қызылордадан – 
Бектаевтар, Маңғыстаудан – Мұқыр-
баевтар, Түркістаннан – Меңлібаевтар 
және Шығыс Қазақстан облысынан 
Қыдырхановтар отбасылары үздік деп 
танылды.

«МЕРЕЙЛІ ОТБАСЫ» 
МӘРЕГЕ ЖЕТТІ

Отбасы күні қарсаңында Астанада «Мерейлі отбасы» 
ұлттық байқауы қорытындыланып, жеңімпаздар мара-
патталды. Салтанатты іс-шараға Қазақстанның барлық 
аймағынан өңірлік кезеңдерде жеңіске жеткен отбасы-
лар қатысты. Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев 
байқау жеңімпаздарына арнайы сәлемін жолдап, 
құттықтау хатын жіберді. Президенттің жылы лебізін 
Сенат Төрағасы Мәулен Әшімбаев оқып берді.

2024 жылы 6 қазанда республикалық 
ре ферендум өтеді.

«РЕФЕРЕНДУМ ТАҒАЙЫНДАЛҒАН 
КҮН ТУРАЛЫ»

Референдумға қатысу құқығына он сегіз жасқа 
толған Республика азаматтары ие болады.

Референдум ерікті қатысу, еркін ерік білдіру, сон-
дай-ақ азаматтардың жалпыға бірдей, тең, тікелей 
және жасырын дауыс беру қағидаттарына сай өтеді.

Референдумда қойылатын сауал: «Сіз Қазақстанда 
атом электр станциясын салуға келісесіз бе?»

Әркімнің дауысы маңызды!

Қазақстан Республикасының 
Орталық референдум комиссиясы
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Кеше Мәжілісте өткен «AMANAT» партиясы фрак ция сының 
жиынында депутаттар өңірлердегі жазғы сапарлары кезінде 
сайлаушылар тарапынан көтерілген мәселелерді талқылады. 
Көп аймақта жиі көтерілген мәселелердің қатарында уақыт 
белдеуін қайта қарау тақырыбы болды. Талқылау нәтижесінде 
қоғамдық ауқымды ұсынысты ескере отырып, аталған мәселені 
мүдделі мемлекеттік органдар мен сарапшылар қоғамдастығы 
өкілдерінің қатысуымен өтетін Мәжілістің алдағы жалпы 
отырыстарының бірінде қарау туралы шешім қабылданды.

С � з  б а с ы н д а  М ә ж і л і с  С п и к е р і , 
«AMANAT» партиясының Т�рағасы Ер лан 
Қошанов депутаттардың �ңірлерге са пары 
кезінде жиналған халықтың бар лық проб-
лемалық мәселесі жүйеленіп, оны шешу үшін 
Үкіметке жолданатынын атап �тті. Бұл жұ -
мыстың қорытындысы жыл соңында Мәжі -
лістің жалпы отырыс тарының бірінде ашық 
қаралады.

Осы орайда бірқатар депутат Шығыс 
Қазақстан, Ақмола, Павлодар, Солтүстік 
Қазақстан, Абай және Жетісу облыс  та -
рының тұрғындарын толғандырған ең �зекті 
мәсе     лелердің қатарында UTC+5 уақыт фор-
 маты   на к�шу екенін атап �тті. Кездесулер 
бары   сында азаматтар депу    таттарға дәл осы 
мә     селе   ге байланысты туын   даған қолайсыз-

дықтар туралы к�п дәлел келтірді – түн 
ортасында таң атады, әдеттегіден әлдеқайда 
ерте қараңғы түседі. Мұның бәрі адамдардың 
күнделікті �мі ріне кері әсер етеді.

Бұған қоса, бастамашыл азаматтар тобы 
осы мәселе бойынша тиісті петиция жария  -
лап, ол қоғамда қызу талқыға түсті. Жуырда 
�ткен Мәжілістің пленарлық оты рысында 
бұл мәселені «AMANAT» фрак  циясының 
мүшесі, Шығыс Қазақстан облысынан сай  -
ланған бірмандатты депу  тат Лұқбек Тұма -
шинов к�терді. Алайда Сау да және интегра      -
ция министрінің бұл мәселе үш жылдан кейін 
қаралады деген жауабын халық қалаулылары 
жеткіліксіз деп таныды.

Аталған мәселе бойынша депутаттар Лұқ-
 бек Тұмашинов, Ринат Заитов, Юлия Ку чин-
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с кая, Дәулет Мұқаев, Нұртай Са    бильянов, 
Асхат Аймағамбетов, Дүйсенбай Тұрғанов 
және �зге де азаматтар пікір білдірді.

Осы тақырып т�ңірегіндегі қоғамдық үл-
кен резонансты ескере отырып, тал  қылау 
нәтижесінде фракция депу  тат тары мүдделі 
мемлекеттік органдардың, ға   лым дардың, са-

рапшылардың және �ңірлердегі �кілдердің 
қатысуымен алдағы уақытта �тетін Мәжі -
лістің жалпы отырыс  тарының бірінде уақыт 
белдеуін ауыстыру мәселесін ашық қарау 
туралы шешім қа    былдады. Отырыс қоры    -
тындысы бойынша нақты ұсыныстар әзірлеп, 
оны Үкіметке ұсыну жоспарлануда.

ҚАЗАҚСТАНДЫҚТАРДЫҢ БАСЫМ БӨЛІГІ 
РЕФЕРЕНДУМҒА ҚАТЫСАДЫ
Қазақстандықтардың 57,8%-ы 6 қазан күні өтетін референдумға 

қатысуды жоспарлап отыр. 59,3%-ы АЭС құрылысына қол дау 
білдірді. Бұл – Қоғамдық саясат институты жүргізген әлеу меттік 
зерттеу нәтижелері.

Қоғамдық саясат институты 2024 жылғы 
6 қазанда �тетін атом электр стансасын салу 
ж�ніндегі референдумға қазақстандықтардың 
к�зқарасын зерттеуге бағытталған экспресс-
сауалнама жүргізді. Зерттеуге Қазақстанның 
әртүрлі аймағынан 2000-нан астам тұрғын 
қатысты, олардың арасында жастар, зейнет-
керлер, к�пбалалы отбасылар және басқа да 
әлеуметтік топ �кілдері бар.

Институт директоры Мадина Нұрға  -
лиева ның айтуынша, 2024 жылғы 6 қазанда 
�тетін республикалық референдум туралы 
жал пы алғанда респонденттердің 74,6%-ы 
хабардар. Сауалнамаға қатысушылардың 
57,8%-ы референдумға қатысуды жоспарлап 
отыр, ал 59,3%-ы Қазақстанда АЭС салуды 
қолдайды. Дегенмен ел тұрғындарының АЭС 
құрылысы туралы пікірлері әлі де қалыптасу 
үстінде екенін атап �ткен ж�н.

«Біздің зерттеуіміз – халықтың басым 
б�лігінің алдағы дауыс беру туралы хабардар 
екенін және референдумға белсенді қатысуды 
жоспарлап отырғанын к�рсетті. Азамат    тар-
дың жоғары деңгейде хабардар болуы және 
қатысуы атом электр стансасын салу мәселесі 
қазақстандықтар арасында үлкен қызығу  -
шылық пен қызу талқы тудырып жатқанын 

біл діреді. Бұл деректер шешім қабылдау 
маңызды р�л атқарады, �йткені рефе   рен-
думның міндеті – барынша ашықтықты 
қамтамасыз ету және елдің әрбір тұрғынының 
пікірін ескеру», – деп атап �тті.

Сауалнама барысында face-to-face әдісі 
қолданылды, ол Қоғамдық саясат инсти   туты-
ның бас сарапшысы Медет Oмірзақовтың 
айтуынша, деректерді жинаудың ең дәл 
әдістерінің бірі.

«Деректерді жинау Е-аналитика жүйесі 
негізінде қағазсыз түрде жүргізілді, сауалнама 
процесі автоматты түрде тіркеліп отырды. Бұл 
әдіс респондентпен жеке бетпе-бет сұхбатты 
білдіреді, ол бізге оның жауаптарымен қатар 
реак  циясын, сұхбаттың �ткізілу ұзақтығын 
және GPS-координаттарын тіркеуге мүмкін-
дік береді. Бұл деректердің сапасын артты  рып, 
сауалнаманың дәлдігін бақылауға к�  мек    теседі. 
Біз сондай-ақ сұхбат уақытын ба қы   лау және 
қосымша сұрақтарын қою сияқты әртүрлі 
тексеру әдісін қолданамыз», – деді ол.

Қоғамдық саясат институтының сарап-
шылары с�з соңында мұндай әлеуметтік 
зерт  теулер қазақстандықтардың жағдайды 
жақ сырақ түсініп, негізделген шешімдер 
қабылдауына к�мектесетінін атап �тті.

ЕКІ ЕЛ АРАСЫНДАҒЫ 
ЫНТЫМАҚТАСТЫҚ НЫҒАЯ БЕРМЕК

«AMANAT» партиясы делегациясының Қытайға жұмыс 
сапары аясында партия Хатшысы Ержан Жылқыбаев қытай 
тарапының өкілдерімен Қазақстан мен Қытай арасындағы 
ынтымақтастықты нығайтуға бағытталған бірқатар кездесу 
өткізді.

Атап айтқанда, Ержан Жылқыбаев 
Қытай Коммунистік партиясы Шэньси 
провинциясы комитеті хатшысының 
орын    басары Син Шаньпинмен келісс�з 
жүргізді. Оның барысында партияаралық 
ынтымақтастықты нығайту, логистика 
және �неркәсіп саласындағы бірлескен 
жо  баларды жүзеге асыру мәселелері, сон-
дай-ақ «Бір белдеу, бір жол» бастамасы 
талқыланды. Тараптар Шэньси провин -
циясы мен оның әкімшілік орталығы 
саналатын Сиань қаласының Қазақстан 
мен Қытай арасындағы байланыстарды 
дамытудағы маңызды р�лін атап �тіп, 
Сианьда қазақстандық логистика орталы-
ғын салу қажет екеніне тоқталды.

«Қазақстан мен Қытайды �зара сый-
лас  тыққа және тұрақты даму мүддесіне 
негізделген ұзақ жылдан бергі табысты 
ынтымақтастық байланыстырады. ҚХР 
Т�рағасы Си Цзиньпин ұсынған «Бір бел-
деу, бір жол» бастамасы осы байла ныстарды 
одан әрі нығайтудың қозғаушы күшіне 
айналды. Ұлы Жібек жолының тарихи 
торабы саналатын Сиань қаласы қайтадан 
жаһандық сауда және логистика орталы -
ғына айналуда. Бұл қадам – Қазақ  стан 
үшін �те маңызды. Қазақстан Пре зиденті 
Қасым-Жомарт Тоқаев инфра құрылымды 

дамытуға және Қытаймен ынтымақ  тас -
тықты тереңдетуге ерекше мән береді», – 
деді Ержан Жылқыбаев.

Сондай-ақ «AMANAT» партиясының 
Хатшысы екі ел арасындағы ынтымақтас-
тықтың гумани тарлық құрамдас б�лігіне 
де назар аударды. К�ктемгі су тасқыны 
кезінде Қытай зардап шеккен азаматтарға 
к�мек к�рсетті. Атап айтқанда, «Сиань 
АйЦзюй» астық компа   ниясы табиғи апат 
салдарын жою үшін қаржы б�лді.

Қытай Коммунистік партиясы Шэньси 
провинциясы комитеті хатшысының 
орын    басары Син Шаньпин екі партия ара-
сындағы ынтымақтастық Қазақстан мен 
Қытай арасындағы қарым-қатынастың 
маңызды б�лігі саналатынын атап �тті. 
Сондай-ақ ол екі ел арасындағы тарихи 
және мәдени-гуманитарлық қарым-қаты-
настарға да тоқталды. Қытайлық әріптестер 
заңнамалық салада тәжірибе алмасу, 
бастауыш партия ұйымдарымен жұмыс 
істеу, сондай-ақ Қазақстан Республи -
касының Президенті Қасым-Жомарт 
Тоқаев пен Қытай Халық Республикасының 
Т�рағасы Си Цзиньпиннің жасампаз күн 
тәртібін ілгерілету үшін «AMANAT» пар-
тия сымен ынтымақтастықты дамытуға 
дайын.

УАҚЫТ БЕЛДЕУІ МӘСЕЛЕСІ МӘЖІЛІСТЕ ТАЛҚЫЛАНАДЫ
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Осыған орай Ұлытау облы-
сы Мәдениет, тілдерді дамыту 
және архив ісі басқармасының 
Ресурстық тілдерді дамыту 
орталығының ұйымдастыруы-
мен «Ұлт ұстазы – Ахмет Бай-
тұрсынұлы» тақырыбында 
жал пыоблыстық дәріс ұйым-
дас тырылды. 

Дәрістің басты мақсаты  
қазақ тіл білімінің негізін 
салушы, ұлттық мәдениет пен 
әдебиеттің бастауында тұрған 
рухани к'сем, Алаш қозғалысы 
к'шбасшысы Ахмет Байтұр-
сын ұлының сан қырлы бейне-
сінің р'лі мен маңызын таныс-
тыру, жастарға ақын 'мірін үлгі 
ете отырып, танымдық деңгей-
лерін дамыту болды. Іс-шараға 
оқу орындарының студенттері 
мен оқытушылары қатысты.

Дәрісті қазақ тілі мен әде-
биеті пәнінің жоғары санатты 
ұстазы, магистр Ержан Құр-
маш ұлы оқыды. Дәріс бары-
сында жастар Алаш к'семі 
жайлы слайд к'ріп, к'кейде 
жүрген сауалдарына жауап 
алды.

Сонымен қатар мемлекет-
тік тілді насихаттау, мемлекет-
тік тілдің мәртебесін к'теру, 
оның қолдану аясын кеңейту, 
қазақша интеллектуалды орта 
құру, қазақтың тарихын, сал-
дәстүрін, әдет-ғұрпын, ғылы-
мын, 'нерін, әдеби мұраларын 
насихаттау, ұстаздар қауымы-
мен жұмыс істеу дағдыларын 
арттыру арқылы зияткерлік 
ортаға үлес қосу мақсатында  
Ресурстық тілдерді дамыту 
орталығы ұйымдастыруымен 
Қазақстан халқы тілдері күні 
мерекесіне орай облыстың 
мектеп мұғалімдері арасында 
«Қазақша Quiz» зияткерлік 
сайысы да жоғары дәрежеде 
мәреге жетті. 

Іс-шараға облыстың Жез-
қаз ған, Сәтбаев, Қаражал 
қала ларынан, Жаңаарқа және 
Ұлытау аудандарынан бір-бір 
топтан, барлығы 5 топ қатысты. 

Ресурстық тілдерді дамыту 
орталығының басшысы Ержан 
К'шербаев қонақтарды Қазақ-
стан халқы тілдері күні мере-
кесімен құттықтап, қатысушы-
ларға сәттілік тіледі. 

Quiz «Тіл-қазына», «Ұлы 
дала тұлғалары», «Салт-дәс-
түрім – қазынам», «Тарихым 
– түп қазығым», «Мақал-мәтел 
– ой к'мбесі», «4ртүрлі тақы-
рып тар» деген атаумен 6 кезең-
ді қамтыды.

Айта кету керек, қатысушы-
лар әр кезеңде 6 сұрақтан 36 
сұраққа жауап берді.

Қазақша Quiz зияткерлік 
сайысына қатысушы топ мү-
ше лері 'з білімдерін, таным-
дық деңгейлерін к'рсете білді. 
«Жүйріктен жүйрік озар жа-
рыс қанда», демекші, әділқазы-
лар алқасының шешімімен 
тартысты 'ткен сайыс қоры-
тын дыланды.

Жезқазған қаласының «Зе-
йін» тобы І орын алса, Ұлытау 
ауданының «Қазына» тобы ІІ 
орынға табан тіреді. Ал Қара-
жал қаласының «Архимед» 
тобы ІІІ орынды еншіледі.

Барлық қатысушыға алғыс-
хат табысталды.

Тағы да бір мерекелік шара, 
Жезқазған қаласының 70 жыл-
дығына орай 'ткен «Ақын-
дарым – ақиқаттың айнасы» 
атты кездесу кеші де к'рермен 
жинады.

Кештің мақсаты мемле-
кеттік тіл саясатын насихаттау, 
ана тіліміздің қоғамдағы бел-
сенділігін арттырып, қолданыс 
аясын кеңейту, мәртебесін 
к'теру болатын. 

Кездесуге облыстың әр 
'ңірінен қарымды қаламгерлер 
мен жас қалам иегерлері шақы-
рылды. Мұса Тілеуұлы мен 
Мұқанбетқали Сейтқазы бас-
таған ақындар тобы 'здерінің 
қалаға арнаған және жыр 
қоржындарындағы басқа да 
'леңдерімен б'лісті. 

«Тілге құрмет – елге құр-
мет» деген қағидатты ұстанған 
Ұлытау облыстық Ресурстық 
тілдерді дамыту орталығы ал да-
ғы күндері де осындай игі лікті 
шараларды қолға алмақ шы. 

ЭНЕРГЕТИКАЛЫҚ 
ҚАУІПСІЗДІК КЕПІЛІ

ТІЛГЕ ҚҰРМЕТ – 
ЕЛГЕ ҚҰРМЕТ

«Ұлттың сақталуына да, жоғалуына да себеп 
болатын нәрсенің қуаттысы – тіл» деген ұлағатты 
сөз қалдырған, қазақ халқының тағдыры мен тілі 
үшін күрескен Алаш арысы, ұлт ұстазы Ахмет 
Байтұрсынұлының туған күніне байланысты 
5 қыркүйек – Қазақстан халқы тілдері мерекесі 
атап өтілді. 

Президент Жарлығына сәйкес елімізде АЭС салу не 
салмау туралы сұрақтың жауабын референдум арқылы 
халық шешеді. Дегенмен АЭС-тің пайдасы қандай, зия-
ны бар ма деген мәселеде маманның пікірі маңызды. Біз 
экономист Сапарбай Жобаевпен атом энергиясының 
экономикалық тиімділігі және энергетикалық қауіпсіздігі 
туралы бірқатар сұрақ төңірегінде әңгімелескен едік.

Әдебиет 
БЕЛГІБАЙҰЛЫ,
Ұлытау облысы

АЭС –

– Сіз АЭС салуды қолдайсыз ба? 
�лемдік тәжірибеде қай елдің АЭС-
сы қауіпсіз саналады және біз кімді 
таңдаймыз деп ойлайсыз?

– АЭС салуды қолдаймын. Бү-
гін де әлем бойынша 31 елде 415 
атом реактор бар болса, тағы 60-қа 
жуығы жаңадан салынып жатыр. 
4лем дегі ең қуатты атом электр 
стан    cалары Жапония, Оңтүстік 
Корея, Франция, АҚШ-та орна-
лас қан. Ал Қытай, Үндістан, Түр-
кия, Мысыр сынды елдер соңғы 
жыл дары атом энергетикасына 
бел сенді түрде инвестиция салып 
жа тыр. Егер 6 қазанда халық қол-
дап, елімізге АЭС салу туралы 
ше    шім қабылданатын болса, қазір 
4 елдің тәжірибесі қарастырылып 
жат қанын білеміз. Олар – қы тай-
лық CNNC, кореялық KHNP, ре-
сейлік «Росатом» және француз-
дық EDF компаниялары. Ме нің ше, 
бұл елдің қай-қайсысы салса да 

болуы мүмкін. Біз Киото хатта ма-
сына және Париж келісіміне қо-
сылған ел ретінде климаттық 'з-
геру ге себеп болып отырған қауіпті 
қал дық шығаруды қысқарту және 
к' міртегі бейтараптығына қол 
жет кізу секілді стратегиялық мін-
дет темелерді орындауымыз керек. 
Ал АЭС-тан к'мірқышқыл газ 
шық пайды. Сондықтан оның қа-
уіп сіздік мәселелері туралы ма-
ман  дардың уәжіне құлақ асуымыз 
ке рек. Яғни, к'мірқышқыл газ 
шық пағаннан кейін оның кли-
матқа әсері жоқ десек те болады. 
Сон дықтан біз әлемдік тәжірибеде 
жа сыл энергетика к'зі саналып 
отыр ған АЭС салуға, жасыл энер-
гия ға 'туге к'бірек әрекет жасауы-
мыз керек. 

Қазақстан күн және жел, су 
сияқ ты табиғи ресурстары 'те 
қуат ты ел дегенге мен қосыла ал-
май мын. Біз бар болғаны 3-4 

ма бола қоймайды деп ойлаймын. 
Бұрын Ақтауда заманында әлемде 
болмаған атом энергокомбинаты-
ның құрамында апатсыз пайдала-
ныл ған БН-350 жылдам нейтрон-
да рындағы әлемдегі алғашқы 
энергетикалық реактор болды, 
онда білікті, тәжірибелі мамандар 
жұ мыс істеді.  Еліміз уран 'ндіру 
бойынша әлемде бірінші орынға 
шықты. Республиканың атом 
'неркәсібінің жаңа кәсіпорын-
дары дамыды. Мысалы, былтырғы 
жылы Mскеменде ядролық отын 
'ндірісі басталды. Курчатовтағы 
Ұлттық ядролық орталық пен Ал-
ма тыдағы ядролық физика инс-
титуты бар дегендей барлық әлеуе-
тімізді ескерсек, сала мамандарына 
қиындық туындамайды. Сонымен 
қатар АЭС салатын елмен келі мі-
сімшарт негізінде отандық маман-
дарды оқытуға мүмкіндік те уа қыт-
та болады деп ойлаймын.

Сондай-ақ қауіпсіздік мә се-
лесінде АЭС бақылаусыз, кез кел-
ген нің ермегі емес екенін ескеру 
ке рек. Мәселен, Атом Қуаты Ха-
лық аралық Агенттігі (АҚХА), яғни 
МАГАТЭ жарғысына сәйкес, 
еліміз атом энергиясын бейбіт 
мақ сатта пайдаланушы ел ретінде 
бір қатар қауіпсіздік және сапалық 
та лаптан тұратын, 20 шақты шарт-
қа сай болуы керек. Сондықтан 
қай ел салса да алдымен халықара-
лық шарттар ескеріледі деп ойлай-
мын.

– АЭС құрылысына қазір екі 
ау мақ таңдалған екен. Алайда Ал-
маты облысының Жамбыл ауда-
нын дағы Үлкен ауылына салған 
тиім   дірек деген пікірді қолдаушылар 
басым секілді. Сіз қай аумақта сал-
ған тиімді деп ойлайсыз?

– Меніңше, АЭС сулы аймақта 
бол ғаны дұрыс. Себебі суды сал-
қын дататын қондырғыға су қажет 
бо лады. Бірақ сарапшылар бұл 
Бал    қаштың су к'леміне кері әсері 
бол майды деп отыр. Еліміз бойын-
ша ең алдымен энергия тапшылы-
ғы оңтүстік жақта қатты сезілуі 
мүм кін деген болжамға сенсек, 
АЭС-ті оңтүстік 'ңірге қарай сал-
ған ж'н. Сонымен қатар экономи-
ка  лық тұрғыдан да тиімді.

АЭС-тің тиімділігіне тоқталар 
бол сақ, бүгін бізде электр қуаты 
тап шылығы қазірдің 'зінде бі-
лінеді. Мәселен, 2023 жылы біз 
Ре   сейден 2 млрд кВ электр энер-
гия сын валютаға сатып алдық, бұл 
біз де 'ндірілетін 135 млрд кВ-қа 
жа қын электр энергиясымен са-
лыс тырғанда 2 пайыз ғана болуы 
мүм  кін. Бірақ бұл тапшылық бо-
лашақта к'бейе береді. Сондықтан 
'не р кәсібі дамыған үлкен қа ла-
лардың жанынан бір ғана емес, 
бір неше АЭС салған дұрыс. Мұх-
тар Жәкішев кішігірім қуатты АЭС 
са лып, оның да пайдасын к'ру 
ке   рек депті. Ол туралы да ойланып, 
ма мандар дұрыс шешім қабылдай-
ды деп ойлаймын.

– Рақмет!
�ңгімелескен 

Тілекгүл ЕСД�УЛЕТ

алдымен біздің ел үшін қауіпсіздік 
мә селесіне ерекше мән береді деп 
ойлаймын. Мәселен, Ресей қазір 
Түр кияға АЭС салып жатыр. Егер 
біз дің мамандар Ресеймен шарт 
жа сап жатса, оған таңғалудың қа-
жеті жоқ.

АЭС тарихында 3 ірі апат бол-
ды: АҚШ-та, Чернобыльде және 
Жа пониядағы Фукусима-1 стан са-
сында. Халық жадында осы апат-
тар дан қалған қорқыныш бар. 
Де генмен әлем елдері ғылыми-
тех нологияның дамуы және апат-
тар дан алған сабақ пен тәжірибеге 
сүйене отырып, қауіпсіздік к'рсет-
кіш тері біршама күшейтілген жаңа 
буын реакторларын пайдалануды 
қолға алды деп ойлаймын. Сон-
дық тан бүгінгі күні АЭС-тен келе-
тін апаттың алдын алу әлемдік 
дең гейде сын-қатерден 'тті деп 
ай туға болады.

– АЭС салудың еліміз үшін ст-
ра тегиялық және экономикалық 
тиім ділігі қандай? Ол 1зін ақтай ма? 
Эко логиялық зардабы жоқ па?

– Бұл – күрделі сұрақ. АЭС 
салу дың инвестициялық шығын-
дары есебінен электр энергиясы 
қымбатырақ болуы мүмкін. Неге? 
Се бебі к'мір ең арзан электр энер-
гия сын береді. Мәселен, 2010 
жыл    дарда Екібастұз ЖЭС-да 'н-
дірілетін электр қуатының 'зіндік 
құ ны 4 теңге еді, қазір 7 теңге деп 
ай тып жүр. Ал АЭС 11-15 теңге 

пайыз ғана су электр стансала ры-
нан электр тогын ала аламыз және 
сол түстік аумақ 'те үлкен, ал оң-
түс тікте күн электр энергиясы 
'зі не жетпейді. Оны тасымалдау 
'те тиімсіз. Күн сәулелі Түркия  -
ның 'зі де күннен энергия ала 
ал май отыр. Жел бүгін бір жаққа, 
ке лесі күні басқа жаққа соғады, 
Мә селен, Қордайдан ары-бері 'т-
кен кезде к'реміз, 15 шақты жел 
энер гиясына арналған қон дыр ғы-
лары бар. Бастапқы кезде соның 
10 шақтысы істейтін еді, қазір 
4-5-і зорға істеп тұр. Сондықтан 
жел энергиясына сенім аз. Жел 
үне мі соғып тұратын жерлер бар, 
бір ақ жел мен күн қуаты елімізде 
4-5 пайыз, одан к'бірек болады 
деу, мүмкін 10 пайызға баратын 
ш ғар, бірақ одан асады деп айта 
ал маймыз.

Экономика мен энергетика 
егіз ұғым десек, бізге экономи ка-
ның тұрақты, үздіксіз дамуы үшін 
тұрақты қуат к'зі керек. Қазіргі 
тұ жырымдама бойынша, АЭС кем 
де генде 80 жылға дейін жұмыс іс-
тей алады. Мұндай ұзақ мерзімді 
перс пективада бұл шыққан шы-
ғын дарды неше есе артығымен 
'тей тіні даусыз.

– Ал АЭС-ті салуға, оны дұрыс 
пай     далануға отандық мамандардың 
әлеуеті жете ме?

– Мықты маман, білікті кадр 
та рапынан біздің елімізде проб ле-

ДАМУ
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�йткені салық салушылар мен т�л еу ші-
лер арасында келіспейтін тұстар баршылық. 
Халық үніне құлақ асатын мемлекетте заң-
дар бизнес пен халық тың кедергісіз емін-
еркін дамуына мү м  кін дік беретін заңдар 
к�беюі керек. Бюджет шығыстарын азайт-
ып, кіріс тер ін к�бейту жолдары тағы да 
ұсыныл ды. Үкімет жаңарса да, Президент 
тап сыр маларының түгел орындалмай жат-
қаны қынжылтады. Экономиканы әр та рап-
тан дыру арқылы бірқатар жетіс тікке қол 
жетті. Президент Үкімет пен әкімдерге 
еліміздің тұрақты дамуына мүм кіндік бер-
етін жаңа тетіктерді тау ып,  экономи каның 
құрылымын �згер ту ді тапсырды. Экономика 
�скен сайын әлеуметтік теңсіз діктің азайып, 
орта таптың күшейе түсетінін, кез келген 
іс тің тиімді �лшемі, әрбір шешім, әрбір 
жобаның ең алдымен елге пайдалы бо л уы 
керек екенін ескертті. 

Жолдауда нақты секторды несие лен діру, 
яғни шағын және орта бизнесті қаржылан-
дырудың шешімін таппа ғаны, бұның іскер-
лік ортаның белсенді лі гіне, экономиканың 
тұрақтылығына және дәйекті дамуына 
кедергі келтіріп жат қаны айтылды. �ткен 
Жолдауда банк тердің қозғалыссыз жатқан 
актив тері мен мемлекетке қайтарылған ак-
тив терді бизнестің дамуына тарту мә селесі 
к�терілген еді. Президент бүгін Үкімет пен 
Ұлттық банкке банктердің экономикаға 
к�бірек қаржы құюын қам та масыз ету үшін 
оңтайлы шешім қа былдауды ұсынды. Біздің 
банктер рас  ын да да к�п пайда табады. Бұған 
жо ғар ы �сімдер дәлел. Сондықтан банк 
акционерлерінен дивидендіне сәйкес салық 
т�леуін талап ету – дұрыс талап. Екінші 
деңгейлі банктерді сауықтыру үшін кезінде 
мемлекет к�п шығындал ған. 3р алмақтың 
салмағы болады. Сал ық ты халық та, басқа 
да ірілі-ұсақты бизнес �кілдері де әділ т�леп 
жатқанда банктердің шет қалғаны әділетсіз-
дік болады. Президент бұл бағытта Банк тер 
туралы жаңа заң қажет екенін атап �тті. Қос 
қолдап қолдайтын бастама деп есептеймін. 

Экономиканы қарқынды дамыту үшін тек 
мемлекет қаржысына сүйен бей, жеке 
инвестицияларды тарту ар қы лы іскерлік 
белсенділіктің артуына қолайлы жағдай 
жасауды тапсырды. �неркәсіп әлеуетін тол ық 
пайдалану үшін жан-жақты шаралар қабыл дау 
сан салалы дамуға жол ашады. Qarmet метал-
лургия комбинаты отандық ин вес тордың 
қолына тиген соң ахуал тұр ақ та лып, кәсіп-
орын жаңғыртыла бас таған. Бұл – Президент 
қабылдаған  маңызды ше шім  нің жемісі. 
Былтыр тізі мі жасақталған 17 ірі жобада �ңдеу 
тәсілін мықтап меңгеруге басым дық беріл ген. 
Мемлекет басшысы мең зе ген дей, �ңдеу ісі 
жүзеге асырылса, ұлт  тық экономика алға 
жылжитын еді. Мұн ай-газ-химия саласын 
одан әрі да мытуға баса назар аударылды. 
Нәти же сінде, поли пропилен және полиэ ти-
лен шығаратын ауқымды жоба лар жүз е ге 
асырыла бастады. Президенттің �н дір іс ті 
ғылыми негізде да мы ту үшін ғал ым дарды 
жұмылдыру идеясы тиімді лі гін дәлелдеді. 

Елімізде газ тапшылығы ұзап бара ды. 
К�гілдір отынмен қамтылмаған ауыл дар мен 
тек газбен жүретін к�лік тердің қиналып 
жүргеніне үш айдан асты. Президент газ 

тасы  малдау бағ дар ларын әртараптандыру 
және оның қуатын арттыру тұрғындарды 
және эко но миканы газбен қамтамасыз ету 
Үкіметтің басты міндеті екенін еске салды. 
Былтырдан бері газ кеніштерінің игеріле 
бастауы қуантарлық іс. Прези дент жылына 
бір миллиард текше метр газ �ндіретін жаңа 
кен орындарын иге ру жоспарланғанын, 
алай да бұл жоба лар дың толық іске қосылма-
ға нын айт ып, газды ішкі нарықты қамтама-
сыз ету үшін тиімді б�лу қажетіне тоқталды. 
Жаңа�зен, Қашаған және Қарашыға нақтағы 
газ �ңдеу кәсіпорындарының құры лысын 
жеделдету қазіргі қалып тас қан жағдайды 
шешумен қатар бола шақта газ тапшылығын 
туындатпауға қатысты қабылданған құба-
құп шара лар десек, жаңылмаспыз.

 Ақша да, басқа да жеткілікті кезеңде 
ауыл  дардың жабылуы әкімдерге сын. Прези-
дент әр жолы бюджеттің тиімді игерілуін 
та лап етіп келеді. Ал кей әкім дер ауылдарды 

ды болып тұр. Бұл бағытта мамандар даярлау 
одан да маңызды де сек болады. Маман 
демекші, �н дір істік, физика, атомдық физи-
ка және тағы басқа қажетті салаларда маман 
жетіс пей ді. Тіпті, мақта сор тын реттеп, �нім 
к�лемін арттыруға күш жұмсайтын ма ман 
жоқ. Алдыңғы Жолдау ларда маман даярлау 
мәселесі к�терілген. Бұл та қыр ып әлі күнге 
�зектілігін жоймаған. АЭС салынған жағ-
дай да оны мықтап ұс тап тұратын мамандар 
керек. 3лем нің дамыған елдері сияқты бір 
емес, бірнеше АЭС қажет тілігі туындаса, 
қал  ғанын салатын да �з ма ман дарымыз қа-
жет емес пе? Сондықтан атом энер ге т ика-
сын терең түсініп, саланы мең гер етін маман 

керегі айтылды. Жыл сайын 30 млн түп 
к�шет �сірілсе де, жол бойынан саялайтын 
бір талдың табылмай жатқаны қызық. Жас-
ыл ел, жасыл аймақ, жасыл белдеу деген-
дерге б�лінетін қаржының есебіне кім жетіп 
жатыр? «Қурап қалды» деген желеумен 
жол  дардың бойы жасыл желектенбей кел еді 
емес пе? К�пшіліктің к�мегімен к�г ал дан-
дыруға к�шсек, бюджеттің к�ш етке б�летін 
шығынын қысқарту керек шығар. Таза Қа-
зақстанды қалып тастырып жатқан жандар, 
бір-бір түп к�шеттен ексе, елімізде к�геріп 
шыға келмей ме? Бізге әр �ңірдің география-
лық платформасыңа сәйкес �су жағы нан 
тиімді талдарды отырғызу керек. Қазір тіпті 
Алматының Алатауында қыл қан жапырақты 
ағаштар азайып қалыпты.  

Кәсіптік білім беру саласын рефор-
малау – уақыт талабы. Кезінде Кеңес Үкі-
меті орта арнау оқу орындарының түлек-
терімен-ақ �ндіріс пен кәсіпорын дар дың 
тірлігін түлетті. Президент кә сі п тік білім 
беру ісін реформалау  эко но  миканың �сімін 
қамтама сыз ету жә не инвестициялық тар-
тымды лығын арт тыру үшін аса қажет қадам 
деп тап ты. Жұ мыс шы мамандар қоғамға 
�те-м�те қажет әрі жоғары сұранысқа ие 
болып тұр. Жастарға мамандық таң дау да 
ж�н сілтеу керек. Қап таған юрист пен эко-
номистен не құқықтық, не эко но мика лық 
жүйе ж�нге келмесе не пай да? Одан да елге 
де, �зіне де пайдалы ма ман дық таңдаған 
ж�н. Шетелге кеткенде де сол қара жұмысты 
іс тейді. Бізде сол қара жұмыс күшінің еңбегі 
ба ға лана бермейді. Дизбалансқа әкеп жат-
қаны осы себеп. Бәрібір де жұмыс тың к�зін 
тапқан адам байлықтың к�зін табады. Ең 
бас тысы, ол жұмысты сүй сініп істеу керек. 
Сонда ғана табанды ең бек табысты болады. 
Пре зидент елі міз дің кадрлық әлеуетін арт-
тыруда ор та білім беру жүйесінің �те маңыз-
ды р�л атқаратынын айтты. Қазір жүзеге 
ас ыр  ылып жатқан «Жайлы мектеп» ұлт тық 
жобасы осы мақсаттағы бір игі қадам. Жай-
лы мектептерді арнайы бас қару жүйесі ен-
гізілмекші. Бұл жай  мек  теп тер жайына қа-
л а ды деген с�з емес. Мемлекет басшысы 
Үкімет пен әкімдерге қаражат к�здерін тау-
ып, 3 жы лда жалпы орта мектептерді ж�ндеп 
бітіруді міндеттеді. Тіпті, жекемен шік мек-
теп терге шейін мемлекеттің шара паты тиіп 
жатыр. Бала тәрбиесі – ұлт тәр бие сі. Ұрпақ 
білімді болса, ұлт білікті бола  ды. Ұлт білікті 
болса, еліміз �сіп-�р кендейді. Бүгінгі Жол дау 
ең алдымен орын дау шы тараптан қолдау 
табуға тиіс. Қолдау деген с�збен емес, нақты 
іс пен болуы керек. Президент Қасым-
Жомарт Тоқаев сан саладағы �зекті мәсе ле-
лердің оң шешімін саралап бер ді. Жер-жерде 
жүзеге асырылуы Үкі мет  пен атқарушы 
биліктің, сонымен қа тар Парламент депутат-
тарының да жұ мысы. 

Қайрат БАЛАБИЕВ,
Парламент Мәжілісінің депутаты

КӘСІПТІК БІЛІМ БЕРУ 

Мемлекет мақсат еткен ықпалды Парламенттің құрыл-
ып жатқаны  Президент сөзінен көрініс тапты. Өткен 
сес сияда қоғамдық бақылау, адам саудасына қарсы күр-
ес, ғылым және технология саясатын, жылу энергетика-
сын реттейтін, сондай-ақ ұлттық қордан балалардың 
ес еп шотына қаржы аударуға, балаларды құмар ойынға 
тартқандарды әкімшілік жазаға тартатын, кәмелетке 
толмағандар мен әйелдердің қауіпсіздігін қамтамасыз 
етуге, оларға қатысты қылмыстың алдын алуға арналған 
100-ден аса заң қабылданды. Президенттің бүгінгі Жолда-
уда айтқанындай, Салық кодексін асықпай жан-жақты әрі 
кешенді түрде өзгертулер мен толықтырулар енгізу үшін 
кейінге қалдырғаны өте құптарлық қадам болды.

Су ресурстарын дұрыс игеріп, ир ри гация 
жүйелері мен су шаруашылы ғымен тиянақ-
ты айналысу үшін Прези дент арнайы мин-
ис тр лік құрды. К�к тем дегі су тасқыны 
сала  ның ақиқатын ашып берді. Биыл да сол 
судан тарық қан шаруалар да болды, суға 
қолы жет пей жатқандары да жоқ емес. Мем-
ле кет бас шысы міндеттегендей, су қорын 
жинап, оны тиімді пайдаланып, ирри гация 
жүйесін дұрыс қолдана алса, қа не кей. 3лем-
де күнде жаңбыр жауса да, су шаймайтын 
ир ри гациялық жүйе жа сап қойған елдер бар. 
Бәлкім, солардың технологиясын негізге алу 
керек шы ғар. Неде болса, Үкіметтің бір мін-
деті – жалпы су шаруашылығын реттеу. 
3йт   пе генде, біз қираған лоток, қоқысқа 
толған �зен, каналдардың салдарынан Арал 
теңізі тұрмақ Қызылк�л сияқты жауһар 
к�лімізді суға толтыра алмай келеміз. Бүгінгі 
Жолдауда ну орман, то ғайларды к�бейту 

УАҚЫТ ТАЛАБЫ
САЛАСЫН РЕФОРМАЛАУ –

экономикалық тиімсіз деп танып, жабуға 
асығады. Бүгінгі Жол дауда тағы да инфра-
құрылым қа тысты �зекті мәселелер к�тер-
ілді. Пре зидент энергетика және комму -
нал дық шаруашылық саласын жаңғырту 
ж�н  ін дегі ұлттық жобаны жыл соңына дей-
  ін бекіту керегін қадап айтты. Ауыл дар мен 
қалаларды инфрақұрылым, газ, энер гия мен 
қамтамасыз ету – басты мін  дет. Осы салалар-
да тапшылықты жо й ып, қажеттілік терді �теу 
шаралары ның қабылдануы, Пре зидент айт-
қан дай, ауылдардың жабыл уына сеп бол-
мауы керек. Жыл сайын энерге ти ка және 
коммуналдық шаруашылық са ла  сы на қыр-
уар қаржы б�лінеді. Одан б� лек, тариф есе-
бі нен тартылатын моно по л ис тердің салаға 
салатын инвести циясы тағы бар. Алайда 
тариф �скені мен, жаңғырту жұмыстары 
қарқынды жүр гізіліп жатқан жоқ. Ал тұтыну-
шылар мен экономика �скен сайын эн ер-
гия ға сұраныс артып жатыр. 3лем ішкі 
сұр а нысты атом энергетикасы ар қы лы 
қамтамасыз етіп келеді. Дамушы мем лекет-
терде бір емес, бірнеше атом элек тр стансасы 
жұмыс істеп тұр. Елі міз дің тозы ғы жеткен 
ЖЭС-тері қа жетті энергияны �ндіруге жара-
май ды. Олардың �зін халық аралық талапқа 
сай к�мірден экологиялық отынға к�шіру 
керек. Газ қоры қашанға дейін жетеді? Сон-
дықтан атом энергетика сын да мы ту маңыз-

даярлауға азаматтар үл ес қосса, нұр үстіне 
нұр болмақ. Қазір түрлі әңгіме тарағанымен, 
игілігін к�р етін уақыт жеткенде қуанарымыз 
ан ық. Президент халық үніне құлақ аса тын 
мемлекет ретінде АЭС салуды ре фе р ендум 
арқылы шешуді ж�н деп тапты. Бұл да болса 
3ділетті Қазақ стан ның қадамы деп білеміз. 
Ал алдағы жыл дың «Жұмысшы мамандар» 
жылы болып жариялануы мамандық ие лері-
не тың серпін береді деген сенімдеміз.

 Еліміз Еуразия құрлығының дәл орта-
сында орналасқандықтан, әлемдік бәсекеге 
жол ашық. Ол үшін бізге к�л ік-логистика 
секторын дамыту страте гия лық жоспар ету 
керек. �кінішке қа рай, автомобиль жолдары 
мен темір жол дың сапасы сын к�термей кел-
еді. Аудан, ауыл, қала ішінде ж�ндеу күткен 
жол  дар жетерлік. Президент тапсыр ма сына 
сәйкес, 12 мың шақырымға  жу ық жол сал-
ын ып, Астана – Алматы, Ақ т�бе – Атырау – 
Астрахань, Талды қор  ған – �скемен бағыт-
ын дағы күре жол дарды жаңғырту аяқталып 
жатыр. Сол сияқты облысаралық және 
аудан   аралық жолдарды ж�ндеуді 2,5 мың 
ша қыр ымнан 10 мың шақырымға арт тыру, 
саннан г�рі сапаға мән беру айт ылды. Енді 
тиімді жұмыс істейтін әуе хаттары мен те-
мір  жол бекеттері, теңіз порттары салын-
бақшы. Бұл біздің сау да-саттық бағытында 
барыс-келісті ны ғайта түседі.

ЖОЛДАУ
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Bolt – Еуропадағы танымал 
қыз мет, «Яндекс» таксидің ба-
лама сы деуге болады. Билік Bolt 
такси қызметін іске қосу үшін 
қолдау к�рсетуге дайын екенін 
жеткізді. Сонымен қатар Үкімет 
бұл такси агрегаторлары арасын-
дағы бәсекелестіктің артуына әсер 
етіп, қызмет құнын т�мендетуі 
мүмкін деген пікірде. Қазақстанда 
2019 жылдан бастап Bolt компа-
ниясының нарыққа енуі талқы-
ланып келеді. Дегенмен 2022 
жылы қытайлық Didi такси қыз-
метінің 1,5 жыл ішінде жұмысын 
тоқтатқанын еске алсақ, жаңа 
ойыншы сәтті жұмыс істеп кете 
ме деген сұрақ туады.

ОТАНДЫҚ ТАКСИ 
ҚЫЗМЕТІНЕ ҚОЛДАУ БАР

Вице-премьер, Ұлттық эко-
номика министрі Нұрлан Бай-
базаровтың айтуынша, мемлекет 
отандық такси агрегаторларына 
қолдау к�рсетуге әзір. Дегенмен 
бүгінде олар ресейлік алпауыт 
компаниялармен тең дәрежеде 
бәсекеге түсе алмайды. Мар ке-
тинг, жарнама жетілмегендіктен 
қазақстандықтар мұндай отандық 
сервистердің бар екенін де білмеуі 

мүмкін. Ведомоство �кілі отандық 
такси агрегаторлары мемлекеттен 
3 миллиард теңгеге дейін арзан 
несие ала алатынын мәлім етті.

«Шағын және орта кәсіпкерлік 
субъектілері үшін кредиттер 
бойынша сыйақы м�лшер леме-
сінің бір б�лігі субсидияланады. 
Кәсіпкерлерге жылдық 8%-дық 
м�лшерлеме бойынша, ал әлеу-
меттік кәсіпкерлік субъектілеріне, 
батыс және оңтүстік �ңірлердің 
кәсіпкерлеріне жылдық 7% м�л-
шерлеме бойынша кредиттер 
беріледі. Несие сомасы – 3 млрд 
теңгеге дейін. Жалпы, бағдарлама 
бойынша мемлекеттік қолдау 
шаралары салалық шектеулерсіз 
және жобаларды іске асыратын 
басқа да кәсіпкерлер үшін ұсы-
нылатын болады», – деді вице-
премьер.

Сонымен қатар отандық такси 
қызметтеріне отандық �ндіру-
шілердің жеңіл автомобильдерін 
жалға алу және лизингке қолдау 
к�рсетілетінін айтты. Құны бір 
данасына 10 млн теңгеден ас-
пайды.

БАҒАҒА БАҚЫЛАУ 
КЕРЕК ПЕ?

Такси қызметіндегі дау – 
сұраныс артқан сәтте аспандап 
кететін бағасы болып отыр. Тіпті, 
бұған дейін халықтың наразылығы 

себебінен Бәсекелестікті қорғау 
және дамыту агенттігі «Яндекс» 
такси қызметіне тексеріс жүргіз-
ген еді. Нәтижесінде, биыл сең 
қоз ғалып, «Яндекс» такси қыз-
меттеріне сұраныс ең жоғары 
болған жағдайларда, мысалы, ауа 
райының қолайсыздығы немесе 
мереке күндері тарифті үш есе-
ленген коэффициенттен жоғары-
латуға шектеулер енгізетін болды. 
Осы деңгейден жоғары баға үлесі 
бір тоқсан ішіндегі сапарлардың 
5%-нан аспайды. ҰЭМ �кілінің 
с�зінше, биылғы жылдың бірінші 
тоқсанында құнның үш еселенген 
коэффициентімен 238 мың тап-
сырыс жасалған, оның жалпы 
үле сі 0,15% деңгейінде қалып 
отыр. Дегенмен Нұрлан Байба-
заровтың с�зінше, компания кез 
келген уақытта Қазақстан билі-
гінің талаптарын орындауды тоқ-
татуы мүмкін. Сол себепті осы 
та лап тар мен шектеулердің орын-
далуын бақылау қажет. Моно-
полия ға қарсы комплаенстің 
орын далуын Бәсекелестікті қор-
ғау және дамыту агенттігі арнайы 
мониторингтік топ арқылы бақы-
лауға ниетті. Топқа к�лік, Еңбек 
және халықты әлеуметтік қорғау, 
Gділет, Цифрлық даму министр-
ліктерінің, сондай-ақ таксопарк-
тер қауымдастығының �кілдері 
кіреді.

Болашақта жолаушылар мен 
жүргізушілер мүдделерінің тепе-
теңдігін қамтамасыз ету үшін 
монополияға қарсы агенттік тиісті 
заңнамаға түзетулер енгізуге бас-
тамашы болмақ. Жаңа заң жобасы 
жүргізушілерге такси парктеріне 
тәуелді болмай, «Яндекс» такси-
мен тікелей жұмыс істеуге мүмкін-
дік береді. Екіншіден, егер заң 
қабылданатын болса, онда ол 
қазақстандық тарапқа ресейлік 
бағдарламалық жасақтаманы, 
сондай-ақ баға белгілеуге әсер 
ететін факторларды егжей-
тегжейлі зерделеуге құқық береді. 
Такси тарифтерінің қалай қалып-
тасатынын, ауа райының қалай 
ескерілетінін, мерекелік сұра-

ныстың артуын, жүргізушілердің 
жоқтығын және басқа фактор-
ларды түсіну керек. Ақпараттық 
тех нологиялар саласындағы тә-
уел  сіз аудиторлық компания 
агенттікпен және Цифрлық даму 
министрлігімен бірлесіп алго-
ритмдік баға белгілеу аудитін жүр-
гізу жоспарлануда.

Дегенмен бұған дейін қаржы 
сарапшысы Андрей Чеботарев кез 
келген салада бағаны бақылауға 
алу нарық заңдылықтарына қай-
шы деген пікірімен б�ліскен 
болатын. 

«Мұндай бастама егер байып-
ты қарастырылса, бәсекелестіктің 
т�мендеуіне әкеледі  – егер 
пайданы к�бейту мүмкін болмаса, 
жаңа ойыншылардың нарыққа 
шығуының мәні неде? Сонымен 
қатар қазірдің �зінде комиссия 
алмайтын немесе минималды ақы 
алатын бәсекелестер бар – бірақ 
оларда жолаушылар да, жүргізу-
шілер де жоқ. Сонымен қатар егер 
ол қарапайым математика әдісі-
мен қаруланған болса да – комис-
сияның т�мендеуімен жүргізуші 
бұдан артық алмайды, сапар құны 
т�мендейді, бірақ қызмет сапасы  
да т�мендеуі мүмкін және бюд-
жетке салықтар азаяды. Шын 
мә нінде, нарықтық экономикада 
мұндай араласуларға жол беріл-
меуі ке рек», – дейді ол.

НАРЫҚҚА 
�РКІМНІҢ-АҚ БАР ТАЛАСЫ

Energyprom сараптама орта-
лығы ТМД елдерінің ішінде ең 
қымбат такси Қазақстанда тіркел-
генін мәлімдеді. 2023 жылы елі-
міз дегі такси қызметін к�рсететін 
компаниялардың табысы бір 
жылда 17%-ға �сіп, 5,9 млрд тең-
геге дейін ұлғайған. 2023 жылы 
жеңіл к�лікпен тасымал қызметін 
47,4 млн адам пайдаланды – бұл 
алдыңғы жылмен салыстырғанда 
2%-ға аз. Жыл басынан бері бұл 
к�рсеткіш 39,8 млн адамға жеткен. 
Былтырғы жылдың осы кезеңімен 
салыстырғанда бұл 36,4 пайызға 
артық. Ал жолаушылар айналымы 
бір жылда 44%-ға, 1,4 млрд  шақы-
рымға дейін қысқарды.

«Такси қызметінің негізгі 
капи талына салынған инвес-
тициялар 2022 жылы 495,1 млн 
теңге болса, былтыр 751,9 млн 
теңгеге жетті. Инвестициялар бір 
жылда 51,8%-ға �скен. Алматы – 
ең к�п салым салынған қала-
лардың бірі. Мұндағы инвестиция 

к�лемі 360,6 млн теңге болған, бұл 
алдыңғы жылмен салыстырғанда 
6,9 есе к�п. Қазақстан Респуб-
лика сы аумағы бойынша Алматы 
қаласының үлесі 48%-ды құрайды. 
Сондай-ақ 2023 жылдың желтоқ-
санында таксимен жүру былтырғы 
жылдың желтоқсанымен салыс-
тырғанда 9,1%-ға қымбаттады. 
Rңірлік б�ліністе бағаның �суі 
Алматы тұрғындары үшін қатты 
сезілді, яғни 2023 жылы 30,3%-ға 
қымбаттаған. Одан кейінгі орында 
Ақт�бе және Абай облыстары тұр: 
қымбатшылық к�рсеткіші тиі-
сінше 22,1% және 17% болды. Ал 
қымбатшылық к�рсеткіші ең т�-
мен �ңір – Маңғыстау облысы – 
1,2%. Тағы үш облыста – Алматы, 
Шығыс Қазақстан және Батыс 
Қазақстан облыстарында бағалар 
бір жыл бұрынғыдай дең гейде 
қалды», – делінген есепте.

Ал Numbeo порталы әлем 
бойынша стандартты тариф 
бойынша 1 шақырым есептегенде 
такси қызметтерінің ең жоғары 
бағасы Швейцарияда (4,63 АҚШ 
доллары), Люксембург (3 3,29 
АҚШ доллары) және Кувейтте (3 
3,25 АҚШ доллары) тіркелгенін 
мәлімдеген. Орташа есеппен 
Қазақстандағы такси қызмет-
терінің құны 0,61 АҚШ долларын 
құраған.  Бұл – ТМД елдері 
арасындағы ең жоғары к�рсеткіш. 
Мысалы, Gзербайжанда стан-
дартты тариф бойынша таксимен 
жүру құны АҚШ долларымен 
есептегенде  1 шақырымға 0,59 
доллар, Ресейде – 0,34, Украина-
да – 0,32, Беларусьте – 0,31, Ар-
мения мен Rзбекстанда 0,3 АҚШ 
дол ларын құрайды. Сонымен 
қатар әлемдегі жағдай бойынша 
на рықта Uber, Grab, Bolt, Entriver, 
Yandex сияқты 8-10 әлемдік 
компания үстемдігін к�реміз. 

«К�СІПКЕР» 
К�ЛІК ЖҮРГІЗУШІ

Мемлекеттік кіріс комитеті 
«Яндекс» таксимен бірлесіп 
Астана және Алматы қалаларында 
«Яндекс» такси қосымшасы арқы-
лы қызмет к�рсететін такси жүр-
гізушілеріне арналған пилоттық 
жобаны іске қосты. Қатысушылар 
саны 4 400-ден астам жүргізушіні 
құрады, тек биылғы жылдың 
қаңтар айында жобаға 2 800-ден 
астам такси жүргізушісі қосылды 
(жобаның аяқталу мерзімі 2024 
жылғы жел тоқсан). Жолау шы-
ларды тасы малдау қызметін к�р-
се тетін 17 мың жеке кәсіпкер 
тір кел ген. Қар жы министрілігінің 
мәлім деуінше, жоба такси жүр-
гізушілері таксопарктердің дел-
далдық қыз меттерін алып тастауға 
мүмкіндік береді. Осы арқылы 
қаражатын үнемдеуге және олар-
ды салықтар мен әлеуметтік т�-
лем дерді т�леуге бағытталмақ. 
Осылайша, жүр гізуші әлеуметтік 
қамсыздандыру жүйесіне тарты-
лады. Жеке кә сіпкер ретінде тір-
кеуді оңайлату, нақты алынған 
кірістің 1% м�л шерінде салық 
т�леу, салық есеп тілігін ұсыну бо-
йынша міндет темелердің болмауы 
қарастырылған.  Сондай-ақ Glo-
vo, Wolt, InDrive және тағы басқа 
сияқты компанияларды жобаға 
қосу жоспар лануда.

БӘСЕКЕ БЕЛГІЛЕГЕН 
БАҒА БЕРЕКЕЛІ

Жақында еліміздің такси нарығына тағы 
бір шетелдік ойыншы енуі мүмкін деген ха-
бар тараған болатын. Көлік министрі Марат 
Қарабаевтың мәлімдеуінше, эстониялық 
Bolt компаниясы Қазақстан такси саласында 
ынтымақтастық мәселесін қарастыруда. Билік 
өкілдері қазір «Яндекс» пен InDriver такси 
қызметтерінің жұмыс істеуі бәсекелестік 
орта құруға негіз деген пікірде. Дегенмен 
баға жағынан салыстырсақ, еліміздегі так-
си құны ТМД елдері арасында әлі де ең 
жоғары деңгейде екенін көруге болады. Ал 
баға мәселесінің төмендеуіне нарыққа жаңа 
ойыншының енуі түрткі бола ала ма?
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Сән-салтанат заттарының «ең көрнекті 
өкі лі» қымбат көліктер екені белгілі. 
Бәлкім, қазақстандықтар бар жиғанын 
соған салып жатқан болар? 
«Қазақстанның Автокөлік Одағы» 
(ҚАО) берген мәлімет бойынша бір ай 
ішінде 12 032 дана жеңіл автомобиль мен 
жеңіл коммерциялық көлік сатылған.
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СӘН ТҮБІНДЕ
Осыған орай Мемлекет басшысы Үкі-

мет ке жаңа Салық кодексі аясында сән-сал-
танат заттарына жаңа салық енгізуді жүктеді. 
Ол келесі жылы іске қосылады деп жоспар-
ланған.

Нарықтарды талдаумен айналысатын 
Statista Market Insights менеджері Мередит 
Алданың түсіндіруінше, Қазақстанда люкс 
сыныбындағы заттар нарығы қатты құлды-
рамағанымен, бүгінде стагнацияға ұшырады.

«Біздің болжауымызша, 2024 жылы 
Қазақстанда сән-салтанат заттары нарығы 
255,90 миллион доллар к*лемінде табыс 
әкеледі. Нарық ойыншылары үшін бұл же-
тіл меген, шағын нарық саналады. Салыс  -
тырғанда, мемлекет емес, бір ғана LVMH 
Moët Hennessy Louis Vuitton компаниясының 
2023 жылғы таза табысы 15,2 миллиард 
еуроны құрады. Сонымен бірге Қазақстанда 
люкс кластағы тауарлар нарығы қарқынды 
*сімінен айырылды. Кейбір сегментінде 
т*мендеу тіркелген. Жылдық шамада 
2024–2028 жылдары бұл нарық республикада 
орта есеппен небәрі 1,8%-бен *седі деп 
болжанады», – деді сарапшы. 

Қазақстанда сән-салтанат заттарының 
ең ірі сегменті – «престижді косметика және 
қымбат парфюмерия секторы». :ңгіме бұ  -
қа раға қолжетімдісі ж*нінде емес, құны әр 
бірлігі үшін 500 доллардан асатын косме  -
тологиялық заттар мен иіссулар туралы. Бұл 
сегменттің табысы 2024 жылы 125,80 млн 
дол  лар болады деп тұспалданды. Салыстыра 
кетсек, бұл бағытта әлемде 1-орын алатын 
АҚШ-та бір жылда 77,3 миллиард доллардың 
косметикасы мен жұпар су *німдері саты-
лады. 

Statista Market Insights мәліметінше, қа-
зақстандықтар иіссу немесе косметиканың 
бір данасына орта есеппен 12,90 доллар (6,3 
мың теңге) ғана жұмсайды. Бұл ретте Қазақ-
 стан тұрғындары *зге тауарларға қарағанда, 
парфюмерия *німдерін дүкенге, сауда орны-
 на *зі барып, сатып алуға үйір. Иіссулардың 
жалпы санының 7,9%-ы ғана онлайн саты-
лады. Сарапшылар республикада бұл *нім-
дердің бәрі дерлік – шетелдік *німдер мен 
брендтер екеніне назар аудартады. 

Біз елордадағы қымбат зергерлік бұйым-
дар сататын бірнеше салонды аралап, сату-
шыларды, менеджерлерін с*зге тарттық.

– Қазақстандықтар қымбат әшекейлерді 
сатып алудан аулақтай бастады. Бұрын 
клиент  теріміз алатын ең қымбат *нім 
8-10 миллионнан асатын. Қазір біздегі ең 
қым баты – 4 миллион теңгедей тұратын 
ин крустацияланған алтын алқа. Оған гау-
һар- бриллианттар, топаз сияқты бірнеше 
асыл тас орнатылған. Біз *з *німдерімізге 
кепілдік береміз. «Қазақстанда сатылатын 
алтынның 90%-ы шын алтын емес» деген 
пікір кең тараған. Содан қалталы азаматтар 
қымбат әшекейлерді саяхаттағанда шетелден 
сатып алады, – деді отандық нарықта жетек-
ші орны бар зергерлік премиум-салон қыз-
меткері Дариға Жолан.

ҚЫМБАТ К	ЛІКТЕРГЕ 
СҰРАНЫС ЖОҚ

Сән-салтанат заттарының «ең к*рнекті 
*кі лі» қымбат к*ліктер екені белгілі. Бәлкім, 
қазақстандықтар бар жиғанын соған салып 
жатқан болар? «Қазақстанның Авток*лік 
Одағы» (ҚАО) берген мәлімет бойынша бір 
ай ішінде 12 032 бірлік жеңіл автомобиль мен 
жеңіл коммерциялық к*лік сатылған. С*й-
тіп, былтырғыдан 13,2% құлдырады. Жалпы, 
2024 жылдың алғашқы бес айында жалпы 
саны 66 457 автомобиль *ткізілген. Ал был-
тыр сол уақытта 66 389 бірлік техника сауда-
ланды. Gсім бар-жоғы – 0,1%. Мұнда да 
тоқырау.

ҚАО президенті Анар Мақашева қазір 
қымбат к*ліктер *тпейтінін айтады. Негі-
зінен, қазақстандықтар бюджеттік нұсқа-
ларын таңдайды. Содан қытайлық бренд-
терге сұраныс *сті. Олар отандық нарықты 
он даған жыл жаулаған елдегі «дәстүрлі 
бренд терді» қуып жетіп қалды. 

Айхан ШӘРІП

– 2024 жылғы сауда статистикасы был -
тырғы нәтижеге жақындап қалып еді, алайда 
біз болжағандай, мамырда сауда бәсеңдей 
бастады. Биыл 160-165 мың жаңа автомобиль 
иесін табады деп болжап отырмыз. Gз ке-
зегінде ресми дилерлер халық к*птеп жаңа 
к*лік алсын деген ниетпен науқан *ткізіп, 
тиімді ұсыныстарын жалғастырып жатыр. 
Бірақ заңсыз жолмен ескі автомо    бильдер әлі 
кіріп жатқандықтан, паркте ескі к*ліктердің 
де үлесі артып келеді, – деді Анар Мақашева.

Биылғы бес ай қорытындысында ең та-
нымал ТОП-5 бренд арасында елімізде құ-
растырылатын Hyundai әдеттегідей оқ бойы 
озық шықты. Бірақ ол клиенттерін ең к*п 
жоғалтқан брендтің біріне айналды: жыл 
басынан бері 14 760 бірлігін ғана *ткізді, бұл 
былтырғыдан 15% кем. Екінші орында сол 
бұрынғыдай Kia тұр: бес айда 8 541 бірлігін 
сатты. Ол да тұтынушыларынан к*птеп айы-
рылуда, саудасы былтырғы жылдан бері 
13,4%-ға кеміді. 

Үштікті Chevrolet тұйықтады, жыл басы-
 нан бері 6 159 моделі *ткен. Сарапшылар 
оның сауда статистикасын к*ріп, шошынды: 
2023 жылғы 5 аймен салыстырғанда -65,1% 
т* мендеді! Қытайлық Chery дилерлері 
қазақ  стандық иелеріне 5 428 автомобильдің 
кілтін тапсырды. Саудасы қызып тұр және 
бір ден +60,9% *сті. Бестікке тағы бір қы-
тайлық бренд – Jac (4 022 дана, *сім 
+165,8%) кірді.

Бәлкім, солардан кейін удай қымбат 
люкс-к*ліктер орналасқан шығар? Жоқ, 
он дыққа қытайлықтар – Changan, Jetour, 
Haval және Geely енді. Ондыққа әупірімдеп 
жапондық Toyota іліге алды.

«Қазақстанның Авток*лік Одағының» 
дерегінше, биылғы жыл басынан бері Lexus-
тың 1 447 бірлігі ғана *тті, сауда -0,8% кеміді. 
BMW қымбат нұсқаларының 155 бірлігі ғана 
сатылған, саудасы -77,8%-ға құлады. Gзге 
люкс-автомобильдерінің сатылымы тым аз, 
бірлі-жарым болғандықтан, статистикада 
егжей-тегжейі келтірілмейді. 

С�НҚОЙЛАР ҚАНАҒАТ СЕЗІМІНЕ 
БАС ҰРҒАН БА?

Осы аптада әлемде люкс брендтердің 
акция лары жаппай құлады. Соның ішінде 
кеше, әсіресе, сән-салтанат тауарларын *н-
  дірумен айналысатын ірі еуропалық ком -
паниялар зардап шекті. Reuters сарап шы-
ларының түсіндіруінше, бұған Қытай 
эко    номикасындағы дағдарыстың жаңа ны-
шандарының пайда болуы серпін берген. 
Шығыс к*ршімізде қымбат тауарларға деген 

сұраныс кейінгі кезде қатты т*мендеді, 
мына жағдайда сарапшылар «ҚХР-дағы бұл 
құлдырау жаңа тереңдіктерге жетеді» деп 
алаңдайды. Шың елі дәстүрлі түрде сән-
салтанат заттарын *ткізудің жаһандық 
шешуші нарығы саналады. 

STOXX Europe Luxury 10 тобына біріккен 
он аса ірі еуропалық люкс компанияларының 
акциялары *ткен бейсенбіде тағы 3,4%-ға 
т*мендеп, рекордтық минимумға жақын  -
дады. Престиж сегментінде ең қымбат ком-
 пания саналатын, Louis Vuitton, Christian 
Dior сияқты брендтерге ие LVMH акциялары 
бір күнде 3,5% кеміді. Hermes сән үйінің 
акциялары 6%-ға, италиялық Brunello Cuci-
nelli 5% құлдырады. 

Басы 1-бетте
кризис жағдайында люкс секторының жа   -
һан дық алыптары оңтайландыру шараларын 
қабылдауға мәжбүр. 

Morningstar акциялар бойынша аға ана-
литигі Елена Соколованың айтуынша, 
Tiffany-дің жағдайы – мұқият бақылауға 
тұрарлық нысана: оның проблемалары люкс 
заттар нарығында «домино эффектісіне» 
түрткі болуға қабілетті к*рінеді. 

Ал The Business of Fashion басылымының 
негізін қалаушы Имран Амед апталық ба-
ғанасында әлем жұртшылығының сән-сал-
танат заттарын тұтынудан бойын аулақ сала 
бастағанын жазды. 

«Бұл – жай сезім, түйсік деңгейіндегі 
емес, нақты цифрлардан туындаған түсінік. 
Kering мен LVMH сияқты гиганттардан бас-
 тап, люкс нарығының барлық дерлік бас ты 
ойыншысы биылғы жылдың І жар  тысын 
теріс нәтижемен қорытындылады. Ferraga-
mo, Hugo Boss – доминода құлаған соңғы 
тасқа айналды», – деген пікірде сала сарап-
шысы Имран Амед.

Сауданың құлдырауының «сәнді трен-
діне» Gucci қозғау салды. Bloomberg жаз ған-
дай, биылғы 20 наурызда Gucci, Saint Lau-
rent, Balenciaga, Bottega Veneta және басқа 
маркалар қожайыны Kering люкс конгло-
мератының акциялары *су орнына 14% күрт 
арзандады. Бұған Gucci флаг  ман дық бренді-
нің түсімінің бірінші тоқсан қорытын-
дысында 20% т*мендеуі себепкер болған. 

Доминоның гүрс етіп құлаған *зге тас-
тары қатарында Burberry (саудасы бірінші 
жартыжылдықта 22% құлады), Ferragamo 
(41% опе рациялық табысынан айырылды), 
Hugo Boss (-42%) және басқасы бар. Бұл 
жерде сарапшылар соңғы неміс бренді 
2021 жылдан бергі ең нашар к*рсеткіш к*р-
се тіп отырғанын жеткізді. 

Эксперттер мұндай жағдай тек биыл тір-
келіп отырмағанын еске салады. Мысалы, 
сәнқойлар түгіл, былайғы жұртқа түсіндіруді 
қажет етпейтін Gucci брендінің түсімі 
2023 жылы 9,8 млрд еуроға дейін құлады. 
2024 жыл дың бірінші тоқсанында түсімі тағы 
18% кеміді. Yves Saint Laurent-ның сатылымы 
биылғы бірінші жартыжылдықта 7% түсіп 
кетті. Gзге люкс брендтердің т*мендеуі 6% 
шамасында. 

«Қанағат қарын тойғызар, қанағатсыз 
жалғыз атын сойғызар» дейді дана қазақ. 
Сән-салтанат заттарымен шектен тыс әуес-

БАР МА?

Reuters құлдыраудың бір себебі ретінде 
әлемдік экономикаға т*ніп келе жатқан 
дағдарысты атады: ҚХР ахуалының нашар-
лығына байланысты JPMorgan қытайлық 
акцияларға Buy рейтингін беруден бас 
тартып, инвесторларға оны сатып алмауға 
кеңес берді. Жаһандық алпауыт Американың 
да жағдайы мәз емес. 5 қарашадағы прези-
денттік сайлаудан кейін АҚШ ахуалы тіпті 
жаман болуы мүмкін. Reuters сайлаудан соң 
Қытайға қарсы тосқауылдаушы баж алым-
дарының «екінші толқынының» енгізілу 
қаупі бар деп отыр. Еуропаның лидері Гер-
мания экономикасында екінші жыл қата-
рынан рецессия. Бұл елде Volkswagen авто-
концерні бірнеше зауытын жабуға және 
жұмысшыларын жаппай босатуға ниетті.

Осы ауанда әрбір бикештің арманына 
айналған Tiffany зергерлік үйі Қытайда, 
басқа елдерде флагмандық дүкендерінің 
алаңдарын қысқартуға кірісті. Бұл туралы 
Bloomberg хабарлады. Мұның бәрі сән-
салтанат заттарына маманданған компа   -
ниялар *сіп-*нген бизнес ортаның қиын-
дықтары барған сайын ушыққанын 
к*р        сетеді. Экономикалық құлдырау мен 

тену, тойымсыздық пен ашк*здік таныту 
адамзатқа жақсылық әпермейді. Аңыз бо-
йынша әлсіреген Рим империя сының түбіне 
жібек жеткен деседі. Импе ратор Тиберийдің 
тыйым салғанына қара мастан, сипауға жұм-
сақ, тәнге жайлы жібек Римде удай қымбат 
сән-салтанат затына айналған. Римдік ығай 
мен сығайдың осы люкс-*німге шектен тыс 
ің кәр болғаны сонша, оның 12 метрден 
тұратын 1 орамасының құны жоға ры жала-
қылы әскеридің жылдық табысынан асып 
түскен. Шетсіз-шексіз соғыстар салдарынан 
Ұлы Жібек жолымен жеткізілетін жібек қат 
нәрсеге айналады. Оған ие үйлер тонауға 
ұшырайды, соңы *ш алу, қылмыс-қырғынға 
соқтырады. 

БҰҰ әлемде 281,6 миллион адамның 
аштықтан зардап шегіп жатқанын айтып 
дабыл қағып жатқанда кейбір бай-бағы-
ланның, блогерлердің әсіре малшашпаққа 
салынуы абырой, жетістік емес. Қанағатшыл 
адамның жүрегі тыныш, к*ңілі тоқ болады. 
Gйткені ол *зінде барды бағалай біліп, *зін-
де жоқ дүние үшін ешуақыт күйінбейді. 
Мұн дай ортада әлеуметтік кернеу де *р-
шімес.

САРАП

МӘН
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ҰЛТТАРДЫ ЖАҚЫНДАСТЫРАДЫ
Ертең көптен күткен, төрткүл дүние көз тіккен дүбірлі 

доданың алғашқы ойындары өтеді. Жоспарланған кес-
теге сәйкес, бүгін этноауылдың ашылу салтанатында 
қала тұрғындары мен қонақтарына арналған «Аста-
на – көшпелілердің астанасы» атты театрландырылған 
қойылым ұсынылады. Ал бір аптаға созылатын нағыз 
көшпелі халықтардың ойындарына негізделген спорт-
тық жарыс бұрынғысынан несімен ерекшеленеді? 
Қазақстандық спортшылар мен ойындардың нақты 
ста     тис    тикалық көрсеткіштерінде өзгерістер бар ма? 
Көшпенділер ойыны жүлдеге таласатын спорттық олим-
пиада ма немесе тарихи тамыры ұқсас елдердің басын 
қосатын фестиваль ма?

Соңғысы Түркияда �ткен ІV К�ш-
   пенділер ойындарында Қазақ-

стан құрамасы сапында 200-ден астам 
спортшы қатысып, спорттың 13 спорт 
түрінен ел намысын қорғаған болатын. 
Нәтижесінде, қазақстандық спортшылар 
9 медальды қоржынға салды. К�ш      пен-
ділер �ркениеті мұрасын сақтауға әрі оны 
қайта жаң   ғыртуға арналған шара биыл 
Қазақстанда тұңғыш рет �тіп жатыр. 
Ойынның жаңа жылында қатарға тағы 
басқа да спорт түрлерінің қо      сылғанын 
айта кету керек. Мәселен, тоғызқұмалақ 
ойыны к�ш  пенділер ойындарының 
бағдар ламасына ең алғаш енген спорт 
түрі болса, бес асық ойыны биыл бірінші 
рет жарыс қатарына қосылып отыр. 
Сондықтан оған дайын дықтық барысы 
жоғары деңгейде �туде. Осы жылғы к�ш-
пенділер ойынына ар найы 5 оқу-жаттығу 
жиыны Алматы, Шым кент, Щучинскі 
қалаларында және Қыр   ғызстанда �тті. Ал 
биыл бесінші рет ойналатын тоғыз-
құмалақ ойынына қатысу шылардың 
бәрі – к�ш  пенділер ойынының 
алғашқы ойыншылары.

 «Тоғызқұмалақ – ойыны бағ-
дарламаға алғашқы ен ген спорт 
түрлерінің бірі. Қырғызстанда 
�ткен  діктен, «тогуз коргоол» 
деген атаумен �тті. Бізде 
жыл басынан бе рі к�ш   -
пенділер ойын    дарына 
іріктеу болды. Іріктеуден 
үздік шық  қан дар алғашқы 
оқу-жаттығу жиынын Түркия 
еліндегі Ыстанбұл қаласында 
�ткізді. Яғни, біз бұл жиында 
түрік  термен �зіміздің тәжіри   беле  -
рімізбен алмастық. Ол деге  німіз – 
�зіміздің тоғыз  құмалақтағы әдіс   те -
рімізбен б�ліссек, олар бізге �з дерінің 
ұлттық ойындары «Мангала» (к�ш  пен -
ділер ойынында ойналатын ойын) спорт 
түрі бойынша �здерінің тәжі рибелерімен 
алмасты. Одан кейін осы жаздың басында, 
2 апта к�лемінде, Шу чинск қаласында 
Ұлттық құрама  мүше  лерімен 5-ші Дү-
ниежүзілік к�шпен ділер ойынына нақты 
құрама дайындау мақ сатында ОЖЖ (оқу-
жаттығу жиыны) �ткен болатын. Жиында 
біз басқа да спорт шылармен білетін тә-

АЛАМАН

КӨШПЕНДІЛЕР ОЙЫНЫ

жіри   беле  рі мізбен алмаса отырып дайын-
далдық. Биылғы жылғы то  ғыз құмалақ 
ойыны мен алдыңғы �ткен Дү ниежүзілік 
к�шпенділер ойындарының арасында 
командалық есеп бойынша айырмашылық 
бар. Яғни, осы ған дейін командалық 
есепте ер-жігіттер б�лек, әйелдер б�лек 
есептелсе, биыл �те тін к�шпенділер 
ойындарында әйел дер-ерлер нәтижелері 
бірге қосылып, ор тақ ко мандалық есеп 
жүргізіледі. Осы ған дейін тоғызқұмалақ 
спортынан 4 ал тын медальға таласқан 
болса, биыл 3 алтын медальға таласамыз. 
Олар: жеке лей әйелдер, же келей ерлер, 
әйелдер-ерлер командалық есепте», – 
деді тоғыз құмалақ ойыны бойынша ел 
намысын қорғайтын Ерсұлтан 
Bуелбай.

Қазақстандағы Дүние     жү-
з і л і к  к � ш п е н  д і  л е р 

ойын   дары ұйымдас     ты  ру шы-

қонақ үйлеріне жеткізіп жатыр. Шетелден: 
Ресей, Фран ция, Қыр ғызстан елдерінен 
волонтерлер келді. Біздің құрамдағы 
волон терлер олар дың қонақ үйлерге жай-
ғасуына к�мектесіп жүр. Олар еліміздегі 
осындай ау қым ды ша ранының мүшесі 
болуға дайын. Бұның алдында волонтерлер 
Президентпен кездескен еді. Тағы бір айта 
кетерім, коор динаторлар мен тим-
лидерлерге арнайы дәріс те �тілді. Спи-
керлер келіп, білген дерімен б�лісіп, 
жанкүйерлерге мотивация к�рсетті десем 
болады. Күні кеше барлық волонтердің 
жиыны �тті. Барлығының басын қосып, 
к�рісіп, ерекше рухани күшке ие болды», – 
дейді БАҚ б�лімі бойынша координатор 
Сабира Жора бекова.

Тарихы ұқсас, к�шпенділер ұрпағы 
атанған халықтардың арасында 

ұйым дастырылған спорттық жарысқа 
«фес тиваль форматындағы сайыс» деп 
баға бергендер де болды. 

«Осындай ойынның ұйым  дас    ты рыл-
ғаны да дұрыс. Кейбір спорттық олим-
пиадаларда жүлде үшін тартысқа түскен-
дер бір-біріне жауласып алатыны бар ғой. 
Бірақ к�шпенділер ойыны, әсіресе, Ор-
талық Азия халықтарын бір-біріне жа-
қын дастырады. Менің ойымша, күндіз 
спорттық ойындардың түрінен сайыстар 
�ткізіп, кешке қатысушы әр ұлттың 
дәстүрін, музыкасын к�рсетіп, керек 
десеңіз, білім жағынан да жарыстар қосып 
жіберу керек. Білсеңіздер, к�ш  пенділер 
ойындарының басым б�лігі кү ресу, ат 
үстіндегі ойындардан тұрады. Не деген-
мен, білекті емес, білімді мыңды жығады», 
– дейді мәдениеттанушы Бүркіт Аяған. 

Бәсеке болған жерде түрлі к�зқарастың 
айтылуы – заңдылық. Қалай десек те, 
к�шпенділер ойынының негізгі мақсаты – 
спорттың түр-түрінен әр халықтың мық-
тысын анықтап, оларды б�ле жару емес, 
спорттың мықты түрін анықтап, ха лық-
тарды мәдениетаралық комму ни кация 
жағынан жақындастыру екен түсінгеніміз 
абзал.

С. БЕГІМБАЙ

бастап кетті. Толықтай 1 300 волонтердің 
тізімі алынып, б�лімдерге б�лінді. 
Осы аптада толықтай аккредит-
телген бейдж дерін, экипировка-
ларын алды. Б�лімдер объек-
тілерге б�лініп, жұ мыстарын 
бастады. 5-6 күн дерінен бас-
тап делега ция  ларды волон-
терлеріміз қарсы алып, 

ла ры   ның мә           лі    ме тінше, жа рыста 370 т�-
ре шінің 110-ы, 1 300 еріктінің 1280-і 
қазақ стандықтар. Спорттық ша  раның 
басталуы алдында волонтерлер �з жұ-
мысына қызу кіріскен. Олардың ойынға 
дейінгі жұ мысының басты міндеті – дү-
бірлі доданы тама шалауға әр �ңірден, 
басқа елден келген қонақтарды қарсы алу. 

«Координаторлар тамыз айында б�-
лімдерге б�лініп, �з жұмыстарын бірден 
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– Гауһар Қошқарбекқызы, ректор қыз-
метіне тағайындалғаныңызға к�п уақыт �т-
пе ді. Нақтырақ айтқанда, Қазақстанның ғана 
емес, бүкіл дүниежүзіндегі музыка сахнасына 
кадр дайындап отырған білім ордасының 
басшысы қызметіне кіріскен іңізге екі ай 
болды. Студенттерді қабылдау ға дай ын дала 
алдыңыз ба? 

– Қызметке жаңа тағайындалғаныммен, 
консерватория �зім түлеп ұшқан мектебім. 
Менің бүкіл �мірім консерваториямен бай-
ланысты. Осы жерде фортепиано сыныбын 
бітірдім. Кейін осында «Арт-менеджмент» 
бағдарламасы бойынша PhD докторы 
атандым. Сондықтан консерва тор ия сту-
денті болудың қандай екенін жақсы біле мін.

Дайындыққа келетін болсақ, жаңа оқу 
жылына тастүйін әзірміз десек те болады. 
Биыл 250 студентті грантқа, 30 студентті ақы-
 лы негізде қабылдадық. Қазір бізде 20-дан 
астам мамандық бойынша 14 кафед ра бар.

Біздің жоғары оқу орны бұрыннан �з 
оқытушыларының жоғары кәсіби шебер лі-
гімен танымал. Соның арқасында біз Қа-
зақстаннан тысқары жерлерге де таны мал 
әйгілі музыканттардың тұтас бір шо ғы  р ын 
тәрбиеледік. Оқуын жаңа бастап жат қан 
студенттеріміз де бүкіл ел мақтан ететін 
к�рнекті �нерпаздар болатынына шын 
жүректен сенемін.

– Қандай мамандықта болсын, оқыту дың 
академиялық жағынан б�лек, практи ка  мә-

– Жетістіктермен қатар консерва то-
р ия дағы кейбір мәселеге де тоқтала кетсек. 
Мысалы, жақында ғана Мәжіліс депутаты 
Ринат Зайытов консерваторияда бірнеше 
проблема барын айтып пікір білдірді.

– Иә, Ринат Рифхатұлының пікірін мен 
де естідім. 7рине, �зі консерваторияға 
келіп, к�зімен к�ріп кетсе жақсы болар еді, 
100 рет біреуден естігеннен бір рет �з к�зі-
мен к�рген артық қой. 8йткені про блема-
л ар жоқ емес, оны ашық айту керек, соның 
ішін де депутаттардың да мәселені білгенін 
құп к�реміз. Мысалы, жақында бізге бір қа-
тар мәселе бойынша Мәжілістің 7леумет-
тік-мәдени даму комитетінің т�рағасы 
Асхат Аймағамбетов арнайы келді. Бұл 
кез десу �те маңызды қадам болды. Шығар-
ма шы лық университеттер саласындағы 
заңнаманы жетілдіруге қа тысты бірқатар 
мәселені талқыладық. Мысалы, Doctor of 
Art мамандандырылған докторантурасын 
ашу, магистратура бағдарламалары мен док-
торанттардың жарияланымдарына қойыла-
тын талап тарды �згерту, сондай-ақ концерт-
мейс терлердің жалақысын к�теру. Бұл 
�згер іс тер музыкалық білім беру сапа сын 
айт ар лықтай жақсартады.

Ең алдымен, консерватория мәселе лері-
не назар аударып отырған барлық жан ашыр 
қайраткерге, соның ішінде Мә жіліс депутат-

Гаухар ТАСБЕРГЕНОВА:

БАСТЫ МАҚСАТ

Жаңа оқу жылы басталды. Еліміздегі жоғары оқу орындарына 
ондаған мың студент оқуға түсті. Соның ішінде биыл 280 талапкер 
Құрманғазы атындағы Қазақ ұлттық консерваториясын таңдап, 
музыка өнерін меңгеруге бел буды. 

Қазақстан мен шетелдерде қажет білікті мамандарды даяр-
лауды жоғары деңгейде қамтамасыз етіп келе жатқан еліміздің 
жетекші музыкалық жоғары оқу орнына биыл – 80 жыл. Көпке 
белгілі музыканттарды тәрбиелеп шығарған бірегей білім 
ордасының бүгінгі жағдайы, консерваторияның биылғы ме-
рейтойын қалай тойлау жоспарланып отырғаны, оқу орнының 
материалдық-техникалық базасы мен оқыту үдерісіндегі 
мәселелер, студенттер мен профессорлар қандай қиындықтарға 
тап болып жатқаны туралы ректор Гауһар Тасбергеновамен 
сұхбаттасқанды жөн көрдік.

ЖАҢА ДЕҢГЕЙГЕ КӨТЕРУ –

тарына шын жүректен алғыс ымды білдіре-
мін. Бұл біз үшін �те маңыз ды. 8зекті мәсе-
лелерді жоғары дең гейде к�теру оны тиімді 
шешуге мүмкіндік бер еді.

Ұзақ уақыт бойы консерватория бас шы-
лығы белгілі бір шешімдерге жауап керші-
лікпен қараған жоқ. Салдары нан бүгінде 
к�птеген мәселе туындап отыр. Иә, консер-
ва торияда қиындық тудырып отыр ған мәсе-
лелер бар. Мысалы, матер иал дық-тех ни-
калық база ескірген, жаңар туды қажет етеді. 
Жалпы, қаржылан дыру к�лемі ұл ғайса, 
жоғары білікті маман дарды даяр лауға, 
Қазақстанның музыка �нерін дамы ту  ға 
үлкен септігін тигізер еді. Тарихи ма ң ы зы 
зор кон церт тік залдарымыз күрделі ж�н-
деуді қажет етеді. 7сіресе, орган залы. Оны 
қал  пы на келтіру үшін айтарлықтай қар ажат 
қажет. Бұл мәселелер жедел шешуді талап 
етеді. Біз  дің меценат тар мен демеу шілер де 
осы қажет тіліктерге назар аудара ды деп 
үміт  тенемін.

Ректорлық қызметке тағайындалған 
кезімде Мәдениет және ақпарат министрі 
Аида Балаева консерваторияға қатысты 
проблемалық мәселелерді анықтап, оның 
алдағы даму стратегиясын ұсынуды тап-
 сыр ған болатын. Біз осы бағытта негізгі 
ұсынымдарды дайындап, талқыладық. 
Ал да ғы уақытта министрлікпен бірлесе 
отыр ып, осы мәселелерді шешу бойынша 
жұ мыс істейтін боламыз.

Консерваториямыздың келешекте да-
муы үшін аса маңызды мәселелерді ше шуде 
қамқорлық танытып, белсенді қол дау к�р-
сет кен депутаттарымызға тағы да алғыс 
айта мын. Бірлескен күш-жігердің арқасын-
да �нер ордасын жаңа деңгейге к�теріп, 
оның одан әрі �сіп-�ркендеуін қамтамасыз 
ете аламыз деп сенемін.

Проблемаларға осылай к�ңіл б�ліп, 
ашық айтудың арқасында біз консерва-
торияның оқу үдерісі мен материалдық-
техникалық б�лігін тиісті деңгейге жеткізе 
аламыз деп ойлаймын. Ал сұрағыңызға 
қайта оралсақ, профессорлық-оқытушы лық 
құрамды қысқарту болған жоқ. Қыс қарту 
алдағы жоспарымызда да жоқ екенін толық 
жауапкершілікпен айта аламын. Себебі біз 
үшін әрбір ұстазы мыздың орны ерекше. 
Түптеп келгенде, олар қазақ мә ден  иетіне 
қажет бірегей кадрлар.

– Консерваторияның алдағы мерейтойын 
қалай және қай деңгейде �ткізуді жоспарлап 
отырсыздар?

– Биыл Құрманғазы атындағы Қазақ 
ұлттық консерваториясына 80 жыл толып 
отыр. Бұл – әйгілі музыканттардың тұтас 
бір буынын тәрбиелеп, әлі де Қазақстан мен 
әлемнің музыка �нерінің дамуына үлес 
қосып келе жатқан оқу орнымыз үшін 
маңызды да атаулы дата.

Мерейтойлық шаралар қараша айы ның 
соңында басталып, жоғары деңгейде �теді. 
Желтоқсан айының басында үлкен мерей-
тойлық концерт болады. Оған консерва -
тор ия ны дүниежүзіне танытқан атақты 
түлек терді шақырдық. Қонақтар арасында 
біздің консерваторияның құр метті про фес-
сор лары да болады. Олар –  музыкадағы 
әлем дік есімдер. Бірақ нақты кім келетінін 
айт  пай-ақ қояйын. Бұл біздің қонақтары-
мыз бен қатысу шы ларымыз үшін ерекше 
тосынсый болмақ.

Мерейтойлық шаралар бір аптаға созы-
лады. 7рі тек концерттермен шек тел мей, 
мерейтойға маңызды шығарма шылық 
элемент қосатын шеберлік сабақ  тарын да 
қамтиды. Барша қазақ стандықты Алматы-
ның ең үлкен алаң дарының бірінде �тетін 
осы айтулы шараға қатысуға шақырамын. 
Бұл біздің консерваториямыз үшін тарихи 
оқиға болады деп сенемін.

Біз �з тарихымызды мақтан тұтамыз 
және алда әлі талай жетістіктер мен үлкен 
жеңістер күтіп тұрғанына сенімдіміз!

– /ңгімеңізге рақмет! Қызметіңізге сәт-
тілік тілеймін. Алдағы мерейтойларыңыз 
құтты болсын!

Сұхбаттасқан 
Ардақ СҰЛТАН

се лесі �те �зекті. Музыканттарды дай ын дау-
да практика қалай жолға қойыл ған?

– Иә, музыканттарды дайындау ерек ше 
тәсілді қажет етеді. Студенттердің бар лы ғы 
бірдей солист немесе концертмейстер бола 
бермейді. К�бі екінші немесе үшінші 
скрип ка ретінде оркестрде жұмыс істейді. 
Бұл да арнайы тәжірибені қажет етеді.

Біз студенттермен жұмыс істеуге бел гілі 
музыканттарды шақырамыз. Осылай ша, 
олар нағыз кәсіби мамандардан сабақ 
алады. Мысалы, бізде «Астана Опера» 
театрының бірінші скрипкасы Қаламқас 
Жұмабаева, дарынды дирижер Қанат Омаров  

тары, фольклорлық және үрмелі аспаптар 
оркестрлері жұмыс істейді. Бұл музыкант-
тарды дайындаудың маңызды б�лігі. Біз 
студенттердің прак тикалық тәжірибе алуын 
барынша қамта масыз ету үшін белсенді 
қызмет атқарамыз. 8ңірлерден келген муз-
ы ка лық колледж дердің үздік студенттерімен 
тәжірибе алма суды да енгізіп жатырмыз. 
Бұл оларға біздің студенттермен оркестрде 
бірге ойнауға мүм кіндік беріп, кәсіби �суі-
не, одан әрі дамуына ықпал етеді.

Симфониялық оркестріміз жоғары дең-
гейде �нер к�рсетіп жүр. Тамыз айында 
Мәскеуде атақты маэстро Юрий Башмет 

КОНСЕРВАТОРИЯНЫ

сияқты шеберлер сабақ береді. Бұл сту-
денттердің солист шеберлігін мең геріп қана 
қоймай, оркестрде жұмыс істеуді үйренуіне 
мүмкіндік береді. Бұл олар дың болашақ 
мансабы үшін �те маңыз ды.

– Консерваторияның �з студенттік ор-
кестрі бар ма?

– 7рине. Консерваторияда бірнеше 
студ енттік оркестр бар. Қазір бес оркестр – 
симфониялық, камералық, халық аспап-

ұйымдастырған 7лемдік жастар оркестр лері 
фестиваліне қатысты. Консерватория ның 
сегіз студенті Юрий Абрамовичтің же  тек -
шілігімен Моцарт бағдарламасын орын-
даған ТМД елдерінің біріккен жастар 
симфония лық оркестріне іріктеліп алын ды. 
Бұл жас музыканттар үшін үлкен жетіст ік. 
Сондай-ақ біздің оркестр сту дент  тік оркестр 
болса да, үздіксіз дамып, үлкен жетістік-
терге жетіп келе жатқаны ның дәлелі.

БІЗДІҢ СҰХБАТ
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Бердібек 
ҚАБАЙ

ПАЙДАСЫ МОЛ

Ғалымдардың кейбірі әлем бойынша оталып не өртеніп 
кеткен орманның орнын павловния ағашымен толтыруды 
алға тартып отыр. Бір жылда 2 метрге дейін биіктеп өсетін 
ағаштың артықшылығы да көп. Кез келген жерде жайқалып 
өсетін ағашты әзірге Астанада өсіру мүмкін емес.

«Павловния» деген ағаштың 
әй бат түрін бүгінде отандық шар уа-
лар к�птеп �сіре бастаған. Қан ша 
жерден к�п �сірсе де, к�рші қыр-
ғыз бен �збекті озып кете ал май 
отырмыз. Ол ел дер де осы ағашты 
�сірушілерге ел қа    зынасынан кә-
дім гідей қомақты қа  ражат та 
қарас тырып, бағбан дар ға �сімдікті 
баптап-бағуға бар жағ дай жаса-
лады. Ал біздің елде, �кі нішке 
қарай, мұндай мүмкіндік бол май 
тұр. Қазақстанда бұл ағаш ты кә-
сіби түрде не кең ауқымда �сі ру 
қиын к�рінеді. Себебі ел Үкі меті 
мен арнайы министрліктер ағаш 
�сіру мәселесін әлі дұрыс қол ға 
алмай отырған сыңайлы. Ай -
туларынша, еліміздің кли мат тық 
жағдайы оңтүстіказиялық �сім-
діктің еркін �суіне кедергі бо лады 
екен. Десе де, еліміздің оң түс-
тігіндегі бірнеше шаруа қо жалығы 
ағаштың осы түрін �сіру ісі мен 
айналысып, кәдімгі тә лім бақ 
жасап пайда таба бастаған. Бү гінде 
тек кәсіп үшін шаруа жа сап отыр-
ған қожалықтар жұмысты кең 
к�лемде жүргізуге мемлекет та-
рапынан қосымша қолдау ре тін де 
субсидия мәселесін қарастыру 
ке  регін айтып отыр. Мемлекет 
қол  дап, ғылыми тұрғыда демеу 
к�р     сетпеген жағдайда шаруаның 
ісі алысқа шаппайтынын �здері де 
мойындайды.

«БАҚ ЖАСАСАМ ДЕП ЕДІМ...»

Ағаштың бұл түрі �те жылдам 
қар қынмен �седі. Айналасы 5 жыл-
да биіктігі 25 метр болып шыға ке-
ле тін жапырақты �сімдіктің осы 
тү рінен құрылыс материалдарынан 
бас  тап үй жиһаздары мен мал азы-
ғын да даярлай береді. К�рші 0з-
бек  станға барғанымда ағаштың ас -
қан алып түрлерін к�рдім. Тіпті, 
кей   біріне құшағым жетпей қойды, 
– дейді түркістандық кәсіпкер 
Нұрил ла Құрбанжанұлы. 

Мәселен, к�рші 0збек-
стан дағы павловния ал-

ғаш рет 2009-2010 жылдары әке-
лін ген. 0збек ғалымы, профессор 
8лі шер Тораев �сімдіктің бұл түрін 
Бол гариядан к�ріп зерттей бас та-
ған. С�йтіп, бір жолы к�шеттерін 
ел ге ала келген. Ғалым шаруасын 
мұ нымен ғана тоқтатпай, елдің 
түр лі аймағына апарып отыр ғы-
зып, кәдімгі тәжірибе жасайды. 
Жұ мыстың сәтті болғанын к�рген 
0з бекстан министрлер кабинетi 
2020 жы лы павловния ағаштарына 
ар нап тәлімбақ құру ж�нiндегi 
қаулы шы ғарған. Міне, содан бері 

бұл ел дің шаруалары �сімдікті 
�сіру дің нағыз маманы болып ал-
ған. Қазір �за ғаларымыз к�шет тер 
мен ағаш тан жасалған дайын 
�німді Қа зақ стан, Қырғызстан, 
Украина, Ре сей, тіпті Индонезияға 
дейін еркін сау далап отыр. Бір айта 
ке терлігі, 0з бекстан Орталық 
Азия   дағы пав лов ния �скіндері мен 
к� шеттерін in vitro әдісімен 
дайын      дайтын De Nova Agro деп 
ата   ла тын зертхана құрған. Зерт ха-
нада павл овния ағаштары тапсы-
рыс берушілер сұранысына қарай 
�с  кін немесе к�шет түрінде жеткі-
зі  ле ді. Олардың басым б�лігі шет ел-
   дер ге экспортталады. Біздің ел  дегі 
ша руалар да осы �збек ағайын  дар-
дан к�шет алып, к�кте тіп отыр. 

– Қазір мен �зімнің ауламдағы 
25 сотық жерге осы павловния к�-
шет терін отырғызып, оны сатумен 
ай    налысып жүргеніме 4 жылдан 
ас ты. Ағаш күш алып кетуі үшін, 
әри не, 1-2 жыл жақсылап күту қа-
жет. Одан кейін бұл �сімдікке еш-
теңе болмайды. Тез арада жа пы-
рақ  тары жайқалып, жасыл ну 
бо лып шыға келеді. Тіпті, үлкейіп 
кет кенін байқамай да қалады 
екен сің. Бақшамды бұдан да үлкен 
етіп жайқалтқанды қалаймын, бір-
ақ оны күтіп-баптау да үлкен күш 
бо латыны белгілі. Сондықтан осы 
�з ауламдағы шағын бақшаны қа-
на ғат етіп отырмын. Мемлекеттен 
қол дау болса, әрине, жұмысты 
үл   кей туге болар еді, – дейді сары-
а ғаш   тық шаруа Нұрила Құрбан-
жан ұлы.

Оңтүстікте нәпақасын осы 
пав ловния ағашы арқылы айы рып 
отырған отбасылардың қа тары күн 
санап к�бейіп келеді. 

– Ағашты �сіріп, гүлдендіру үшін 
алдымен жерді дұрыстап дайын да-
ған ж�н. Себебі алғашқы уақытта 
�сім дік суды �те к�п қажет етеді. 
Та мыры топыраққа бекіп, терең-
деп алғаннан кейін еш қорықпауға 

болады, – дейді Сайрам ауданы 
Арыс ауылының тұрғыны Қайнар-
бек Даврамбеков.

– Бір түп ағаштан 1-1,5 куб 
дайын құрылыс материалын алуға 
бо лады. Тіпті, ағаштың қасиетін 
ай та барсем �те к�п. Мысалы, ше-
бер лер музыкалық аспаптың сан 
тү рін осы �сімдіктің �зегінен жа-
сай ды. Одан б�лек, жапырағы тү-
ге лімен мал азығы ретінде пайдаға 
жарап жатыр. Сондықтан сұраныс 
жоғары. Тіпті, павловнияның гүлі 
�те шырынды болады. Ағашты мол 
�сіріп, омарташылық кәсіппен де 
шұ ғылдануға болады, – дейді 
шаруа. 

Қайнарбек Даврамбеков кә сі-
біне қызыққан �зге де әуесқойлар 
бақ шасына ағаштың бұл түрін ар-
найы іздеп келіп, к�шеттерін са-
тып алып кетуде. Бүгінде шаруа 
же рін кеңейтіп топырағын қоп сы-
ту үстінде екен. Тіпті, шылаушын 
құр тын да мол салып, топырақты 
ке лесі жылғы к�шеттерге дайын-
дап жатқанын айтты.

ҒЫЛЫМИ ҚОЛДАУ 
АСА ҚАЖЕТ

Павловния ағашынан б� лі-
нетін оттегі басқа ағаш-

тар ға қарағанда бірнеше есе к�п 
бо лады екен. Оған �сімдіктің жа-
пы  рақтарының молдығы мен к�-
ле мінің үлкендігі себеп болатын 
к� рінеді. Тіпті, бұл �сімдікті қала 
к� шелеріне егіп, күтіп баптаса, 
сән  дік ағаш есебінде де к�шеге 
ерек  ше к�рік береді. Бұл туралы 
Ж.Жиембаев атындағы Қазақ �сім-
 дік қорғау және карантин ҒЗИ-ның 
орман және жасыл же лек  терді 
қорғау б�лімінің мең геру шісі 
Гүлназ Меңдібаева айтып отыр. 

– Осыдан бірнеше жыл бұрын 
біз институтқа павловния аға шы-
ның к�шеттерін шетелден алып 
келіп �сіріп, тәжірибе жасағанбыз. 

Бұл �сімдікті жан-жақты ғылыми 
тұр ғыдан сүйемелдеп, молайтуға 
бола тынын байқадық. Мұндағы ең 
бас ты шаруа – �ңірлерге байла-
ныс ты бейімдеу жұмыстарын дұ-
рыс жүргізу қажет. Жеріміз кең 
бол ғандықтан, әр �ңірде кли мат-
тық ахуал әр басқа. Сондықтан сол 
�ңірге бейімдеу керек. 8йтпегенде, 
шаруа шығынға ұшырап қалады. 
Енді біздің Алматы мен еліміздің 
оң түстігі үшін аса қиын бола қой-
мас, дегенмен де ғылыми жағына 
к�п мән берген абзал. Олай дей ті-
нім, �сімдік �зімен бірге түрлі 
зиян  кесті алып келуі әбден мүм-
кін. С�йтіп, оның �суіне жол бер-
мей ді. Тіпті, �зге де ағаштарға 
зия ны тиіп кетіп жүруі де ғажап 
емес. Сондықтан мемлекет тара-
пы нан ғылыми қолдау болып, ар-
найы жобалар жасалса, нұр үстіне 
нұр болар еді, – дейді PhD Гүлназ 
Меңдібайқызы. 

8рине, мемлекет тарапынан 
қандай да бір жоба жасап, 

�сім тал ағашты �згелер тәрізді Қа-
зақ станның да климатына бейім-
деу ге болар. Бұл сауалды орман 
ша руашылығы, жабайы табиғат 
са ласының маманы Ауыл шаруа-
шы лығы ғылымдарының докторы, 
про фессор Дани Сарсековаға қой-
ған болатынбыз. Ғалымның ай-
туынша, бұл ағашты тек жылы оң-
түстік �ңірге �сіруге болады екен. 
Ал солтүстік �ңірге к�ктету мүм кін 
болмай тұрған к�рінеді. 

– Біз бір топ ғалым бірігіп, осы 
пав ловния ағашын Астанаға �сіру-
ді жоспарладық. С�йтіп, жоба 
жа сап, жұмысты бастаған едік. 
К�р ші 0збекстаннан және �зге де 
ше телдерден к�шеттер әкелдік. 
Оны арнайы жылыжайларда к�к-
те тіп, ең ыңғайлы әрі топырақ 
жағ     дайы қолайлы деп табылған 
Ақ к�л қаласы маңындағы тәлім-
бақ қа апарып отырғыздық. Жаз 
бойы жайқалып жақсы �стік. 
Бірақ біз күз бен қыс мезгілі келген 
шақ та �сімдіктің жағдайы не бол-
мақ деп қатты алаңдадық. Күдігіміз 
рас талып, қайта к�ктемде ағаштар 
бүршік атпай қалды. Қыс бойы біз 
бар жағдайды жасадық. Тіпті, әр-
бір жас шыбықты орап, үсіп кет-
пеу ден қорғадық. Бірақ болмады. 
Жер қатты тоң болып қатқан кезде 
та мырға зақым келген. С�йтіп, 
қан ша еңбек ақталмай қалды. 
Сон дықтан Астана маңына және 
сол түстік �ңірлерге ағаштың бұл 
тү р ін �сіру әзірге мүмкін емес де-
ген шешімге келдік. Мүмкін, бо-
ла шақта �сімтал ағашты �сірудің 
тың тәсілі табылып қалар. Бірақ 
біз қолдан келген жұмыстарды жа-
са дық, – дейді ғалым. 

Ғалыммен с�йлесіп отырып 
«әт теген-ай» деп сан соқтық. Мақ-
сат орындалған кезде павловния 
аға шын Астанада �сіру арқылы 

әсем дігімен к�з тартар әдемі ағаш-
ты к�ше бойына егіп, қаланың 
он сыз да түтінге тұншыққан ауа-
сын сәл болса да сейілтуге мүм кін-
дік туған болар еді. Онымен бірге 
қа ланы қоршап тұрған жасыл 
бел    деудің де ну орманға айналуы 
шы нымен де экологияға оң �згеріс 
әке лер еді. 

Айта кетейік, әлемде болатын 
жыл сайынғы алапат �рт кезінде 
сан мыңдаған жасыл ағаш жойы-
лып кетеді екен. Мысалы, жер 
бе тін дегі ормандардың жалпы ау-
да ны орта есеппен 42 млн шаршы 
шақырым немесе 4,2 млрд гектар 
деп есептесек, әр к�ктем ауысқан 
шақ та олардың ауданы 1,5-2%-ға 
кеміп кеткенін ғалымдар байқаған. 
Бұл к�рсеткіштер орманның таби-
ғи және жасанды жолмен қалпына 
келтірілу қарқынынан бірнеше есе 
артық. Орта есеппен 10 гектар 
отал ған орман орнына жылына 1 
гектар ғана отырғызылады екен. 
Егілген ағаштың тек 40-45 пайызы 
ғана �сіп қалғаны қурап қалатын 
к� рінеді. Бұл олқылықтың орнын 
тол тыруға павловния ағашы – тап-
тырмас дүние. 

�МІР АҒАШЫ

Адамдар арасында �мір ағашы 
ретінде де белгілі павловния – Қы-
тай мен Жапонияда ғасырлар 
бойы �сіп келе жатқан �сімдік. 
Оның тарихын ғалымдар осыдан 2 
600 жылдан астам уақ бұрын деп 
бол жаған. Неміс натуралистері бұл 
ағаш тың тұқымын ХІХ ғасырдың 
ба сында Еуропаға әкелді. Бүгінде 
оны АҚШ, Аустралия, Испания, 
Германия, Болгария, Венгрия, Ру-
мыния және топырақ пен кли мат-
тық жағдайлары осы жылу сүйгіш 
�сім дікке қолайлы басқа елдерде 
табуға болады.

Кейбір сарапшылар павлов-
нияны пайдалану ағаш 

шы ғындарын 35%-40% т�менде-
те ді деп есептейді. Ағаш Еуропадан 
Ресейге 2016 жылдың қаңтарында 
рес ми түрде әкелінген. Осыдан 
кейін Ресей Федерациясының ау-
ма ғында пайдалануға рұқсат етіл-
ген селекциялық жетістіктер тізі-
лі міне енгізілді. Ресейліктер ХХ 
ға сырдың басында павловнияны 
бел сенді түрде �сіруге тырысты. 
Құжаттарға сәйкес, алғашқы 
сынақтар 1911 жылы І Петрдің 
им ператорлық ботаникалық ба-
ғында жүргізілген. К�шеттер жы-
лы жай ларда сәтті �скен екен. Бір ақ 
олар ды Ресейдің солтүстік-баты-
сын дағы ашық жерге к�шіру әре  -
кеттері сәтсіз аяқталыпты – ағаш -
тар қатып қалған. 1956, 1964 және 
1993 жыл дары тағы бірнеше рет 
ғылыми әре кет жасалғанмен, 
нәтиже бол ма ған. Ағаш атауы жа-
пон тілінде «�мір» деген мағынаны 
біл діретін «Кири» с�зімен белгілі. 
Кири әр қа шан қасиетті ағаш және 
сәттілік символы болып саналды. 
Ал оның қазір «павловния» деп 
аталуында да қызық дерек бар. 
1823 жылы не міс табиғат зерт теу-
шісі Филипп Франц фон Сибольд 
Жапонияға барады. Жапонияда 
біраз уақыт болғаннан кейін ол 
Голландияға ора лып, �зімен бірге 
әдемі Ки ри дің тұқымын әкеледі. 
Бұл жаңа әде мі �сімдікті қалай 
атау ға бола ды деген сұрақ туын-
дайды. С�йтіп, Нидерландтың сол 
тұс тағы пат шайы мы Аннаның 
құр метіне «Ан на Павловна» деп 
атайды. Кейін ке ле Анна с�зі түсіп 
қалып, тек ел ара сында «Павлов-
ния» аталып кеткен екен.

ПАВЛОВНИЯ

КӨКЖИЕК
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АРДЫҢ ІСІ

– Жанат, әдеби әлемде не жаңа-
лық болып жатыр? «Елең еткен бір 
дү ние оқимыз ба?» деп, кейде әлеу-
меттік желіге үңілеміз. Неге әлеу-
мет тік желіге дейтін шығарсыз, 
қа зір шығармашылық адамының 
не гізгі алаңы осы болып тұр. Про-
за да марқұм Ғалымбек Елубайдың 
жылт еткен жақсы дүниелері бар 
еді, одан кейін ол ауылдан да к$п үн 
шық пайды. %лең дейтін әлем әлеу-
меттің мұңын к$рсете ала ма? Қалай 
ой лайсыз?

– Бұрын газеттерге �леңіміз 
шық  са, б�ркімізді аспанға атып, 
ал ғаш �леңі шыққан газеттің қан-
ша ма н�мірін сатып алып, тұтас 
б�л меге жайып қойып, еңбектеп 
жү ріп оқыған Вознесенскийдің 
күйін кешетін едік. Газетте отырған 
редакторлар да мұны білетін. Сол 
себепті де бізге паң қарайтын. Қа-
зір Facebook парақшамыз жақсы 
бол ды. #з парақшаң, �з газетің. 
Га   зеттен де к�п оқылады. Сол се-
беп ті ақындар Facebook-ке әуес. 

Ал Ғалымбек Елубай жайлы 
ай тар болсақ, керемет жазушы еді. 
Га бриэль Маркестердің ғажайып 
реализімі бар еді шығармаларында. 
Дер кезінде бағалай алмадық. Бір-
не ше рет парақшама «керемет 
жа зушы таптым» деп шығар ма ла-
рын б�лістім. Тірі болса, әлі талай 
ұлы дүниелер жазар еді. #з отына 
�р теніп кетті. Енді артындағы мұ-
ра сын жинақтау керек. 

Біздің Үкімет қалыптасқан 
жа з ушыларға ғана қамқор лық 
жасайды. Президент стипен дия-
сын алатындардың тізімін қа-
раңызшы. Бірді-екілі жас болмаса, 
кіл мүйізі қарағайдай аға-әпке ле-
рі міз. Ал олар қамқорлыққа зәру 
ме? Қамқорлық Ғалымбек секілді 
жас тарға керек-ті… 

Бейбіт Сарыбай, Қанат 4біл-
қайыр, Ұларбек Дәлей, Мақсат 
Мә лік, 4лихан Жақсылық секілді 
жі   гіттер кітап сатудың жақсы жо-
лын тауып, жаңа бір үрдіс бастады. 
Бү гінгі күннің негізгі жаңалығы – 
осы. Бұған да біз Facebook-ке қа-
рыз дармыз. Қанат 4білқайырдың 
кі табын әлі жазып жатқан кезінде 
әлеу меттік желідегі жарнамасына 
қарап, алдын ала сатып алдым. 
Ал дыңғы жылы «Ойтамған» атты 
кітабымды Facebook парақшамда 
аук ционға шығардым. Алғашқы 
жар на 3 мыңнан басталды. Аяғын-
да бір данасы 15 мыңға сатылды. 
Ал «AMANAT» партиясының Қа-
ра   ғандыдағы филиалы ұйым дас-
тырған аукционда Серік Ақсұң-
қар ұлы ағамның бір кітабы 25 
мың ға �тті. Кітапті қадірлейтін 
адам дар әлі де бар. Сондықтан 
жо  ғарыда аты аталған жазу шы ла-
ры мыздың кітап сатудағы жаңа 
жо лы қуантарлық һәм құптарлық.

– «Ол жақта да Жаңқашұлы 
жыр жазып жүр» дейсіз. Ол жақ 
дегеніңіз – қай жақ?

– Бұл «Екінші әлем» дейтін 
ша ғын поэмадан үзінді ғой. Мына 

Қазақстаннан жеріген кезде, т�р-
тін ші �лшемдегі (измерения) Қа-
зақ станды іздеген, аңсаған жыр. 
Ол жақта Қазақстаныңыз – дүр кі-
ре ген ел. Алпауыт ел. #згеге құл 
бол маған, аштық к�рмеген, отыз 
жыл ұры-қарыға желінбеген, уаха-
биз мі жоқ, дәстүрі берік, қаруы 
мық ты, жүз миллионға тарта қаза-
ғы бар қуатты ел. Ол жақта да Жа-
нат Жаңқашұлы бар. Ол жақта да 
Гүлзина Бектас бар. Тек тарихи 
оқи ғалары біздікінен �згеше �р бі -
г ен. Кеселге ұрынбаған, кесесі сын-
   баған, кесенесі қирамаған…

– Оқырман Ғалым ағаның (Жай-
 лыбай) әлеуметтік тақырып та ғы 
$леңдерін жиі оқиды. Қазіргі ақын дар 
не жазып жүр, нені толғап жүр?

– Ғалым ағамның ұстанымы 
ұнай ды. Қуаты мықты. Кез келген 

«Ке несары қамалы» және қаншама 
аға ларымнан байқадым. Үлкендер 
жүр ген жерінен �лең «аулап» қай-
та ды. Бізге осы жетіспейді. 4йтсе 
де �з қатарым хал-қадірінше жа-
зып жүр. Ербол Алшынбай «Та -
рым   шы» дейтін ғажап дүние жаз-
ды. Мирас Асанның кейінгі жазған 
ли рикалары қандай ғажап?! Мерей 
Қарт тыңнан түрен салуда. Олжас 
Қа сымның Семей полигонына 
ар   наған понорамасы керім. Жә ні-
бек 4лиманның жаңа тынысы 
ашыл ғандай. Батырхан Сәрсенхан 
Шы ғысты қопарып жатыр.

– Дегенмен қазір ақын да, жазу-
шы да түрлі байқауда (мүшәйра, 

жыр бәйгесі, мерейтой) к$рініп қа-
ла тыны рас қой. Мойындаңызшы. 
Яғ ни, байқауға арнап жазылған 
дү ниелер к$бейді. Одан $зге уа қыт-
та шабыт қыспай ма? 

– Жүлде үшін жазылған дү ние-
нің бәрі керемет дей алмаймыз. 
Кей мүшәйраларда �зіміз де қазы-
лық етеміз. Сонда «мүшәйраға 
ке   ре  мет �лең түспейді» деген ұста-
ным  мен, сәл т�мен талаппен қа     -
рай мыз. Біздерге бұл жүлденің 
ата  ғы емес, ақшасы керек. Аны-
ғы – осы. Бұл шабыттанғаннан 
емес, шарасыздықтан жазылған 
дү ние деп біліңіз. 4лі күнге дейін 
бас панасыз жүрген ақындар бар. 
Сол мүшәйраның қаржысымен 
үй дің алғашқы сомасын салып, 
үйлі болған бауырлар да бар. 4йт-
песе, бізді басымыздан сипар Үкі-
мет жоқ. Ақын-жазушылардың 
осын дай бәйгелерге к�птеп қаты-
суы на кешіріммен қараңыздар дер 
едім. 

– «Молданың бар сүрені бір ма-
қаммен оқитыны секілді бір мұңға 

салып, батқан күннен, құлаған там-
шыдан $здерін іздейді де жүреді. 
Мұ ңаяды. Жылайды. %кпелейді. 
Бұл мас адамның былдырындай һәм 
дәл соның $мірге $кпелегеніндей 
әсер қалдырады. Сосын бір-бірінің 
ау зына түкіргендей «$леңдегі» ау-
ралары бір-бірінен аумайды» депсіз. 
Бұл ойыңыз $згерді ме? 

– Жоқ, �згерген жоқ. Бұл ақ 
� лең    шілер туралы айтқаным болса 
керек. 

– Аға буынмен әңгімелесе қал-
саңыз, әр шыққан шығармасын не 
бол маса кітабын кезінде 5дебиет 
үйін де сыншылар тас-талқан сына-
ға нын айтады. Қазір мұндай әдеби 
үрдіс байқалмайды. Сыншылар да 
«к$ңілге» қарайтын болып алды-ау 
деп ойлаймыз. %йткені бірін-бірі 
мақ таған, бірін-бірі биікке к$терген 
бірсарынды дүниелер к$бейді. «Қат-
ты айтсам, жақыныма жақпай қа-
ламын ба?» деген қорқыныш басым 
секілді. Неге?

– #те дұрыс айтасыз. «Албасты 
да қабағыңа қарап басады» деуші 
еді атам. Қазіргі сыншылардың 
бұ     рынғыдай беделі жоқ. Сол се-
беп  ті де жетім баладай қабаққа 
қа рап қалды. Қарағандыда Жансая 
Жа рылғап дейтін мықты ағамыз 
бар. Мағауиннің �зі мақтаған сын-
шы. Сол ағама «Неге сын жазбай-
сыз?» десем «бәлесінен аулақ» 
дей ді. Мәдениет министрлігі осы 
сын шыларға қолдау к�рсету керек. 
Жы лына қаншама кітап шы ғара-
ды. Сол кітаптарды шығарар ал-
дын сыншыларды жинап, сүзгіден 
�т кізіп, рецензия алуға тиіс. Сонда 
сыншының да беделі �седі. Беделді 
сыншы кез келген адамды қорық-
пай сынайды. «Бәлесінен аулақ» 
де мейді. Қазір к�рінген ақын сы-
мақ, жазушысымақ мемлекеттік 
тап сырыспен кітап шығартып жа   -
тыр. Осыған тойтарыс беру керек. 
Мемлекет нақты жауһар дүниелер-
ге, ұлтқа керек әдебиетке ғана 
қар жы шығаруға тиіс.

– Жалғыз $леңмен жан баға ал-
май тыны белгілі. Ақындардың шы-
 ғар машылығына кедергі келтіретін 
не дүние? 5лде, сананы тұрмыс би  -
леп кетті ме?

– Сананы тұрмыс билейді дей-
сіз бе? Мүмкін тұрмысты сана 
би    лейтін шығар. Қарасаңыз – қа-
зақ әнінің сексен пайыздайы зар 
мен мұң. Махаббат мұңы, жал ғыз-
дық зары, тағы басқа. Ал дамыған 
ел  дердің к�п әнін тыңдасаңыз, 
«мен жеңемін», «мен мықтымын» 
деп келеді. «Жақсы с�з –жарым 
ырыс» деген бар. Қалай с�йлейсің, 
со лай ғұмыр кешесің. С�з деген – 
ұлы күш. Абай атамыз «С�з тү зел ді» 
деп еді. Басқа мағынада айтты ғой, 
әри не. Ал шынтуайтында, с�зіміз 
әлі түзелген жоқ. С�з түзелмей, 
тұр    мыс түзелмейді.

– %лең сатып күн к$руге бола ма? 
Жалпы, ол (сату) мүмкін бе?

– Қазір атын ұмытып отыр-
мын. Американың бір жас ақыны 
�лең дерін машинкаға басып, па-
рақ күйінде бірнеше долларға са-
тып күн к�ріп отыр. Яғни, болады. 

– Шығармашылық адамына не 
же тіспейді? Еркіндік, аудитория, 
бі лім, мүмкін, к$п ақша шығар. Со-
лай ма?

– Шығармашылық адамына із    -
деніс жетіспейді. Қаншама аға ла  -
ры м нан осыны анық байқай мын. 
Құ дай берген талант бар. Бі лім жоқ. 
Ізденбеген адам тоқы рау ға ұшы-
рай   ды. 

– 5ңгімеңізге рақмет!
 

Сұхбаттасқан 
Гүлзина БЕКТАС

Жанат  ЖАҢҚАШҰЛЫ,
ақын:

Осы біз кейде әдебиет дейтін әлемнен тың дүние, 
жаңашылдық іздейтініміз рас. Бұрын қойын-қоншына 
кітап толтырып жүретін ағайын бүгінде әлеуметтік 
желіге телмірген. Жылт еткен дүние болса, содан табады. 
Күнделікті жедел ақпараттан бөлек, көркем дүниенің де 
анонсын содан байқайды. Бұрынғы оқырман іздеп жүріп 
оқитын болса, бүгінгінің сұрағаны іздемей-ақ табылып 
жатыр. «Ардың ісі» деп аталатын әдебиетте нендей мұң 
бар, нендей өзгеріс бар? Біз көркем әдебиеттен, рухани 
әлемнен тым алшақ кетіп қалған жоқпыз ба?  Біз бұл са-
уалды  ақын Жанат Жаңқашұлына қойған едік. 

СӨЗ ТҮЗЕЛМЕЙ,

ТҮЗЕЛМЕЙДІ
ТҰРМЫС

та қырыпты еңсеріп әкетеді. Бізге 
аға ларымыздың поэзияға деген 
ма   хаббаты жетіспейді. Пет ро павл-
да Мағжанның мерейтойына бай-
ла нысты бір жиын болады. Жас 
ақын дар да бар. Таңертеңгі жиын 
үс тінде Ғалым ағаның қатарлас та-
ры ның бәрі «түнде �лең жаздым» 
деп сиясы кеппеген жыр оқып 
бе  ріп ті. Ал жастар түк жазбаған. 
«Мен аяғыммен жазамын» деген 
Воз  несенский еске түседі осын-
дай да. Біздің аға буын аяғымен 
жа зады. Поэзияға сонша ынтызар. 
Ал біз сүлесоқпыз. Мен бұл қа сиет-
ті Серік Ақсұңқарұлынан «Түр   кия 
ғазалдары», Светқали Нұржаннан 

Сананы тұрмыс билейді дей сіз бе? 
Мүмкін тұрмысты сана би    лейтін 
шығар. Қарасаңыз – қа зақ әнінің 
сексен пайыздайы зар мен мұң. 
Махаббат мұңы, жал ғыз дық зары, 
тағы басқа.
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Химия өнеркәсібіне келсек, 
әлем дік нарықтағы минералдық 
тыңайтқыштар бағасының тө мен-
деуінен отандық химия өн дірі сі 
тағы бәсекелестікке төтеп бере 
алмаған. 

МӘСЕЛЕ

�білхайыр Ғалымұлының 
с� зіне сүйенсек, биыл 

ауыл шаруашылығы саласын қол-
дауға 29,2 млрд теңге б�лінсе де, 
ау дан әкімдері тарапынан к�з-
бояу шылыққа жол беру азаймай 
тұр екен. «Сұлу» статистика түзуді 
к�з деген шенділер егістік к�лемі 
мен мал санын жалған к�рсетіп, 
жақсы атты болу үшін қулыққа 
бас қан екен. 

– Игеріліп жатқан жалпы 
егіс тік к�лемі мен су үнемдеу тех-
но логияларын пайдалану алаң да-
ры бойынша есептер ұсынуда 
бір-біріне сай келмейтін деректер 
анық талды. Мәселен, облыс ау-
ма ғында 2023 жылы ауыл шаруа-
шы лығы дақылдары 762,5 мың 
гек тардың орнына 626,7 мың 
гек тарға егілгені бел гілі болды. 
Яғни, 136 мың гектар егіс тік 
алқабы тек қағаз жүзіндегі жер 
болып шықты. Сол сияқты су 
үнемдеу технологиялары ен гі зіл-
ген алқап к�лемі 57 мың гек тар-
дан 40 мың гектарға қысқарды. 
Мал басы мен �ндірілген �нім 

к� лемінде де ауытқулар бар. Жыл 
ба сында облыста 4,1 млн бас мал 
бар деп к�рсетілсе, тексерістен 
кейін олардың саны 3,4 млн бас 
еке ні анықталды. Яғни, 762 мың 
бас мал шын мәнінде жоқ. Сон-
дай-ақ �ндірілген 34 мың тонна 
ет пен 115 мың тонна сүт те құр 
ста  тистика болып шықты, – дей-
ді облыс әкімінің орынбасары. 

Бұдан б�лек, егін жинау нау-
қанына аудан әкімдері 10 мың 
дана ауыл шаруашылығы тех ни-
ка сы шықты деген есеп берсе, бұл 
да тек статистика түзген трактор-
лар мен комбайн болып шыққан. 
Қазір қолдану мерзімі 25 жылдан 
асқан 3 280 бірлік техника есептен 
шығарылып отыр. Яғни, аталған 
тех ника жарамсыз күйде. Оның 
ор нын толтыру үшін биыл 324 
да на �здігінен жүретін ауыл ша-
руа шылығы техникасы алынған. 
Алайда бұл жоспардың 5,8 пайы-
зы ғана. 

Биыл облыстағы �неркәсіп 
кәсіпорындары 494,9 

млрд теңгенің �німін �ндірген. 
Бір ақ бұл да жоспарлы межені 
діт теген к�рсеткіш емес. :нер-
кәсіп саласындағы ақсаған тұсы-
мыз – тамақ �неркәсібі. :н ді ріс-
тің т�мендеу себебі, былтырғы 
та мыз айынан бастап �ңірдегі екі 
қант зауыты жұмыс істемей тұр. 
Олар дың қанттары Ресей мем ле-

ке тінен келетін қанттың бағасына 
бә секелестік к�рсете алмай �н ді-
ріс к�лемі құлдыраған. Ресейлік 
қант тар келісіне 300 теңгеден 
са    тылса, жамбылдық қант зауыт-
тары �німдерін 400 теңгеден сау-
далап, соңы �здері шығынға ба-
тып отыр.  

Химия �неркәсібіне келсек, 
әлем дік нарықтағы минералдық 
тыңайтқыштар бағасының т�-
мен деуінен отандық химия �н-
дірі сі тағы бәсекелестікке т�теп 
бере алмаған. 

Металлургия �неркәсібінде 
де жағдайымыз мәз емес. Мұнда 
да әлемдік нарықта ферроқорыт-
па ның арзандауынан Тараз ме-
тал лургия зауыты жұмысын тоқ-
татқан. :ндіріс орны �з жұ мы с ын 
тек биылғы қыркүйек айы ның 
соңында бастайды деп кү тілуде. 
Бірақ зауыт 9 мың тонна ға на �нім 
�ндіруге қауқарлы бол мақ. 

құм мен Сарысу ауданы ау -
мағында «Бетпақдала» мем ле кет-
тік табиғи қаумалы құрылып 
отыр. Сондай-ақ «Меркі» және 
«Сұлу т�р–Ботамойнақ» табиғи 
парк терін құру жұмыстары жүр-
гізілуде. 

Бүгінде облыста 289 жер қой-
науын пайдаланушы тіркелген. 
Алай да олардың барлығы жұмы-
сын адал істеп жатыр дей алмай-
мыз. Биыл жүргізілген тексеріс 
нә тижесінде 38 жер қойнауын 
пай д аланушыға заңбұзушы лық-
тары бойынша хабарлама жібе-
ріп, оның қазір 11-і лицензиясы-
нан айырылған. 

Бірнеше жылдан бері айты лып 
келе жатқан мәселе – �ңірде 
орналасқан кәсіпорын дар дың 
салықты �зге �ңірге т�     лей  тіндігі 
еді. Бұл бағытта қазір сең қоз ғал-
ған дай. Олай дейтініміз – салық-
тық түсімді ұлғайту үшін бүгінде 
қазба бағытындағы 3 кәсіпорын 
об лысқа қайта тіркелуде. 6 �н ді ріс 
орны �ңірге қайта тіркелуге ниет 
білдіріпті. Ал қалғанына түсіндіру 
жұмыстары жүргізіліп жатыр. 

Мал жайылымына қатыс-
ты да жанға батып тұр-

ған мәселелер бар. Облыста қазір 
мал басын жаюға болатын 3,6 млн 
гек тар ауыл шаруашылығы мақ-
са тындағы жер болса, елді ме кен-
дерде 741 мың гектар, орман қо-
рын да 1,7 млн гектар және бо сал қы 
жер қорында 942,5 мың жер тір кел-
ген. Алайда бүгінде 42 елді ме кен-
де жайылым мәселесі �зекті 
болу да. Осыған орай ауылдық 
ок руг терге босалқы жер қорынан 
22,9 мың гектар жер беру к�з де-
лу де. Бұдан б�лек, 87,5 мың гек-
тар игерілмей жатқан жер мем ле-
кет меншігіне қайтарылып, оны 
жайылымдық мақсатта пайдалану 
жоспарлануда. Осылайша, 42 елді 
мекеннің 25-нің жайылым жер 
же   тіспеушілігінің мәселесі ше-
шіл  мек. Алайда 17 елді мекеннің 
түйт кілі сол күйі түйін болып 
қал мақ. Оны шенділер бүгін-е р-
тең шеше алмайтындықтарын 
ашып айтуда. 

�білхайыр Ғалымұлы бұдан 
б�лек брифингте шетелдік турис-
тер облыстағы қонақүйлерді сы нап 
кетіп жатқанын да жа сыр мады. 
Осыған орай алдағы уа    қытты үш-
бес жұлдыздық қонақүйлерді салу 
жос парланбақ. Сондай-ақ бес 
жыл дан бері жыры бітпей келе 
жат қан «Қаралма» тау-шаңғы ке-
шенінің де құрылысы келер жы-
лы бітеді деп күтілуде. Ол үшін 
тиісті инвестормен келісс�здер 
жүргізіліп жатқан к�рінеді. 

Бір жылдары Жамбыл об-
лысында алма бақ шаруа-

шылығы да мықтап қолға алын-
ған болатын. Алайда сол бақтар 
түйін бермей түбімен қурап кетті. 
Бұған қатысты облыс әкімінің 
орынбасары алма бақтардың жо-
басы о баста дұрыс жасалмағанын 
жеткізді. Сондықтан қазір бірне-
ше шаруашылықпен соттасу про-
цестері жүріп жатыр екен. 

�рине, �ңірдің асыраушы са-
ласында барлық бағыт сын к� тер-
мейді дей алмаймыз. Оң дина ми-
ка сақталған тұстарымыз да аз 
емес. Алайда аудан әкімдері «сұ-
лу» статистика үшін жалған ақ па-
рат бергені жақсылыққа апармай-
ты нын әркімнің іші біліп отыр. 
Демек, жергілікті билік �кілдері 
жыл дар бойы жоғарғы жақтың 
ау зын қу ш�ппен сүртіп келді де-
ген с�з. Бұл енді жазасыз қала ма, 
жоқ па – белгісіз. Оны биік мін-
бердегілердің еншісіне қал дыр-
дық...

ЖАЛҒАН АҚПАРАТ БЕРГЕНДЕР

ҚАЛА МА?
ЖАЗАСЫЗ

Ел экономикасының 
негізгі драйверінің 
бірі – ауыл шаруашылы-
ғы. Алайда асыраушы 
салада бауын тапса, 
байлауын таппаған, 
тіпті «Бармақ басты, көз 
қыстыға» жол берген 
тірліктер аз емес. Бұл 
бағытта Жамбыл об-
лысында да жүрісінен 
жаңылған жұмыстар 
жетерлік. Бұл жөнінде 
Өңірлік коммуникация-
лар қызметі алаңында 
өткен брифингте облыс 
әкімінің орынбасары 
Әбілхайыр Тамабек 
ашып айтып, бірқатар 
былықтың бетін ашты.

�білхайыр Ғалымұлының ай-
туынша, қант зауыттары �ндірісін 
арт тыру үшін оның бағасын 355 
тең геге т�мендету керек екен. 
Сон   дай-ақ сырттан тасылатын 
кон трабандалық қанттардың жо-
лын кесу қажет. Сонда ғана жам-
былдық қант зауыттарын қуатты 
күшіне шығара аламыз. 

Биыл �ңірде жұмыс істеп 
тұр ған шағын және орта 

кә сіпкерліктердің саны 106 053 
бір лікті құраса, былтырғы тиісті 
кезеңмен салыстырғанда 1,5 
пайыз ға т�мендеген. «Сонда ша-
ғын және орта бизнесті дамыту 
бағытында жылда беріліп жатқан 
мем лекеттік гранттар мен қаржы-
лық қолдау қайда кетіп жатыр?» 
деген орынды сұрақ туады. 

Инвестиция саласына тоқ-
тал сақ, есепті кезеңде облыстың 
не гізгі капиталына 247,3 млрд 
теңге инвестиция тартылған. 
Алай да �білхайыр Тамабектің 
ай туынша, инвестор к�п, бірақ 
тиіс ті инфрақұрылым жоқ екен. 
Бір жерде газ болса, бір тұста су 
қам тылмаған. Бір аймаққа жол 

Саятхан САТЫЛҒАН,
Жамбыл облысы

жүр гізілсе, екінші жағынан элек-
тр жарығы қаралмаған. Соның 
сал дарынан инвесторлар �зге 
�ңір лерге кетіп қалып жатқан к�-
рі неді. Осыған орай �ңдеу �нер-
кә сібіндегі �ндіріс к�лемін ұл-
ғайту мақсатында «Тараз» �КК» 
АҚ шағын �неркәсіптік аймақтар 
құру бағытында жұмыстар жүр-
гізу де. Бұл бағытта биылғы тамыз 
айын да 4,5 млрд теңгеге 3 жоба 
қар жыландырылған. Аталған жо-
ба лар келер жылдың мамыр айын-
да іске қосылады деп күті луде. 

Бұған дейін Мойынқұм ау да-
нындағы «Андасай» қорығының 
ал ма тылық «Охотзоопром» меке-
ме сіне �тіп кеткені туралы айтқан 
бо латынбыз. Яғни, табиғат жа на-
шырлары �з �ңірімізде тұрған 
қо  рықтан айырылып қалға ны-
мыз ға шырыл қаққан. Міне, осы 
үн билік �кілдеріне жеткен дей. 
Олай дейтініміз – биыл Мойын-
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Жұлдыз ОМАРБЕК,
«Бауыржан» 
қайырымдылық қоры мен 
KitapFest фестивалінің 
негізін қалаушы:

Кітап – ұлт руханиятын дамытып, жас буынды ізгілікке тәрбиелеуде аса маңызды 
рөлге ие. Осы күнге дейін әлем ғалымдары, түрлі саланың белді өкілдері оның 
құндылығы туралы талай рет айтып та, ақ қағаз бетіне жазып та кетті. Бүгінде кітап 
оқуды көпке насихаттап, кітап нарығын өркендету жолында сүбелі еңбек етіп 
жүргендер қоғамда аса көп деуге келмейді. Солардың бірі елімізде халықаралық 
деңгейдегі алғашқы кітап фестивалін жүзеге асырған – Жұлдыз Омарбек. Біз 
әр жылы Алматы жұртшылығы асыға күтетін KitapFest жобасы, сондай-ақ қазір 
жаңадан жарық көрген аударма кітаптардың мазмұны мен сапасы, Қазақстандағы 
кітап нарығы турасында Жұлдыз Қажыкенқызымен сұхбат құрған едік. 

ӘДЕБИЕТКЕ
СҰРАНЫС ЖОҒАРЫ

РУХАНИЯТ

– Жұлдыз Қажыкенқызы, биыл 
Алматы жұртшылығы асыға күтетін 
KitapFest кітап фестивалі оныншы 
рет �ткізілгелі отыр. Ұлт руха ния-
тын ілгерілетуде тарихы ұзаққа 
со     зылған мұндай тың бастама лар-
дың болуы – жетістік. Ең әуелі 
елі міздегі алғашқы кітап фести ва-
лі нің шығу тарихы мен жыл сайын-
ғы даму үрдісіне тоқталып �тсеңіз. 
Жоба қалай дүниеге келді?

– KitapFest жобасы алғаш 2014 
жы лы тұсауын кесті. Биыл «Ба-
уыр жан» қайырымдылық қоры-
ның құрылғанына жиырма жыл 
бол са, кітап фестиваліне он жыл 
то лып отыр. Біз кітап фестивалін 
қол ға алған уақытта әлеуметтік 
жо балармен он жылдай айна лыс-
тық. Сол кезде барлық әлеуметтік 
мә селенің түп-тамыры білімсіз дік-
тен екеніне к"зіміз жет  ті. Осының 
арқасында біз қа зақ  стандықтарды 
кітап оқуға бау ли тын жаңа жоба 
жасап шы ғар ғы мыз келді. Сол 
кездері мен Мә дениет бас қарма-
сында қызмет еттім. Бас шының 
алдына кіріп, қолға алған жоба-
мыз ға қолдау к"рсетуін сұ ра дым. 
Мәдениет басқар ма сының бас-
шысы да кітап фестивалінің "туі-
не қолдау к"рсетті. Бірақ осы 
бас таманы жүзеге асыра бастаған 
уа қытта алдымыздан к"птеген 
ке дергі шықты. Олай дейтін себе-
бім, 2014 жылы тәуелсіз баспалар-
дың саусақпен санарлықтай 
болуы, кітап дүкендерінің жоқ-
тығы, қа зақша кітаптардың басы-
лып шық пауы сынды түрлі мәсе-
ле ге тап болдық. Кейіннен кітап 
на ры ғындағы осындай мәселе-
лердің ше шімі болатын KitapFest 
жобасы дү ниеге келді. 

САН МЕН САПАДА 1СУ 
БАЙҚАЛАДЫ

– Қоғамда кітап оқитын жас тар 
аз деген жансақ пікір қалып тас қа-
ны жасырын емес. Дегенмен кітап 
фес тиваліне ағылып келушілердің 
са нына қарап, бұл қалыптасып қал-
ған таптаурын к�зқарас екенін ба-
ғамдауға болады. Фестиваль бастау 
ал ған уақыттан бері оқырман саны 
мен кітап мазмұнының сапасында 
�су байқала ма? Он жыл уақыттың 
ішін де қандай �згерістерді бастан 
кештіңіздер? 

– 'рине, сан мен сапада "су 
бай қалады. Тұңғыш 2014 жылы 
фес т ивалімізге шамамен 7-8 баспа 
үйі мен кітап дүкендері қатысты. 

Біз қатысушылар санын к"бейтіп, 
іс-шараны "з деңгейінде "ткізуге 
ты рыстық. Алайда сол кездері 
фес тивальге үлкен дүкендер мен 
бас па үйлері келгісі келмеді. «Біз 
он да не істейміз? Күніне қаншама 
кі тап сатылмайды. К"лікпен бүкіл 
кітапты тасуымыз қажет. Алаңда 
кі таптарды сатып болған соң қай-
тадан алып қайтуымыз тиіс» деп 
к" бі жобаға қатысудан бас тартты. 
Со сын біз кітап дүкендері мен бас-
па үйлерін к"лікпен және бас қа да 
қажетті заттармен "зіміз қам    та ма-
сыз ететінімізді айтып фестивальге 
келуін сұрадық. Шынымды айт-
сам, алғашында кітап дүкендері 
мен баспа үйлерінің артынан жү-
гіру мен болатынбыз. Ал қазір 
кері сінше фестивальде кітаптарын 
қоя тын орынға таласып, тіпті 
алаң нан екі-үш орын алуға ниет 
та ныт қандар бар. Қазір жобамызда 
70-ке жуық қатысушы бар. Бұрын 
жы лына 1-2 кітаптың тұсауын 
кес  сек, былтыр 50 кітаптың та-
ныс    тырылымы "тті. Биыл күзде 27 
кітаптың тұсауы кесілгелі отыр. 
Олар – негізінен қазақстандық 
жас жазушылардың жаңадан ба-
сы лып шыққан туындылары. Тағы 
бір атап "терлік "згеріс, фестиваль 
ең алғаш ұйымдастырылған жылы 
біз де бір ғана жазушылар шатыры 
бол ды. Уақыт "те келе шатырлар 
са ны да к"бейді. Қазір біз мұнда 
түр лі семинар "ткіземіз.

ҚАЗАҚ ШАТЫРЫНА 
КЕЛУШІЛЕРГЕ ОРЫН 

ЖЕТПЕЙДІ

– Алматы қаласында қыркүйек 
айында �тетін кітап фестивалі 
оқыр  манына қандай тосынсый әзір-
леуде? Биылғы фестивальдің бұ-
рын ғыға қарағанда �зіндік ерек ше-
лігі бар ма?

– Қыркүйек айында "тетін 
кітап фестивалінің ең маңызды 
"з гешелігі – оның ауқымында. 
Іс-шара екі күнге жалғасады. 

Биыл фестивальге 70-тен астам 
кі тап дүкендері мен баспа үйлері 
қа тысады, сондай-ақ 100-ге жуық 
спи кер с"з с"йлейді. Осы жылы 
ша мамен 10 мың кітап сатылады 
деп үміттеніп отырмыз. Онымен 
қо са, екі күн бойы "тетін фести-
валь ге 25 мыңға жуық адам келуі 
мүм кін деп болжап отырмыз.   

– Он жылға жуық уақыт ішінде 
жоба танымал қазақстандық ав тор-
лар мен баспалардың қатысуымен 
200-ден астам кітаптың тұсау ке-
серін �ткізді. Осы ретте қазір к�п-
ші лік назарына ұсынылып жүрген 
кітаптардың мазмұны мен сапасына 
қалай баға берер едіңіз? 

– Жазу "нері, жазушылардың 
кә сі би деңгейі, кітаптардың маз-
мұ ны мен сапасы жыл "ткен 
сайын "сіп келеді. Қазір қазақ ті-
лін  дегі әдебиетке сұраныс "те 
жо ғары деп айта аламын. Мә се-
лен, алғашқы жылдары адамдар 
орыс тілінде жазатын жазушы лар-
мен кездесуге ағылып келетін. Ал 
қа зақ шатырына келушілер саны 
аз болатын. Міне, он жылдың 
ішін де бұл үрдіс толық 180 градус-

қа "згерді. Керісінше, қазір қазақ 
ша  тырына келушілерге орын жет-
пейді. 

– Бүгінде классикадан �зге, 
пси хологиялық және мотивациялық 
жанрдағы кітаптар дүкен с�ре лері-
нен түскен емес. Сұраныс т�мен 
деуге келмейді. Мұндай сарындағы 
кітаптарды KitapFest жобасынан да 
жиі к�реміз. Қазіргі кітап нары ғын-
да аталған жанрларда жарық к�рген 
туындыларға қалай баға берер 
едіңіз? 

– 'рбір кітаптың "з оқырманы 
бар. Сол сияқты әр жазушының 
да "з аудиториясы бар. Кітаптар 
жа зылуы керек. Ең біріншіден, 
са ны к"беюге тиіс, "йткені саннан 
са па шығады. Қазір пси хо ло гия-
лық және мотивациялық кі тап -
тардың сапасы жылдан жылға 
жақ сарып келеді. 'рине, АҚШ 
пен Ресейдің кітап нарығының 
дең гейіндей емес, дегенмен біз де 

ау дарады деп білемін. Aзім де 
олар дың кітаптарын оқимын. Тыр-
нақ астынан кір іздесең, іздей бе-
ресің. Біз к"п кітапты қазақ тіліне 
аудара берсек, соңында сапалысы 
шығады. Aйткені біздің қоғамда 
биз нес, мотивациялық кітаптарды 
ана тіліне тәржімалайтын аудар ма-
  шылар нарығы қалыптасуы тиіс. 

– Білуімізше, былтыр кітап 
фес тивалінде 50-ден астам кітап 
дү кендері мен баспалар �з �німдерін 
ұсын са, одан б�лек 28 жаңа кітап-
тың тұсауы кесілді. Ал осы жолы 
фес тиваль аясында қандай жанр да-
ғы кітаптар оқырман қауымға жол 
тартпақ?

– Биыл «Жошы хан» және «Ке-
   рей мен Жәнібек» (Ильяс Юсуф), 
«Қа зақстан құстары. Далалық 
анық    тағыш» (Эльмира Мустафа 
жә не биолог), «Атың шықпасы 
под каст жаса» ('йнел 'мірхан 
жә не Бақытгүл Салыхова), «Мың 
ға жайып: Италияға саяхат», «Мар-
ко Полоның шытырманға толы 
саяхаттары» – автор: Жеронимо 
Стил тон (Раиса Сайран Қадыр 
жә не Эдоардо Крисафулли), 
«Google-де жоқ сұрақтар» (Еламан 
Т" леутай), «Не үшін кітап оқу ке-
рек?» (Данияр Жігітбек, Шра зад-
дин Канизов, Мирас Кесебаев), 
«Песни соляных озер» (Бекнур 
Ки сиков), «Қаныш және ғылыми 
майдан» (Санжар Керімбай және 
Айбек Нәби), «Мед и немного 
по лыни» (Мария Омар), «Тау құ-
сы» (Елдос Тоқтарбай), «Аус тор-
синг. Искусство делегирования» 
(Ма рия Лемеза), «Отрарский ку-
пец» және «Сокровища Отрарс ко-
го купца» (Есенғали Садырбаев) 
кі таптары оқырман назарына 
ұсы нылады. 

– Фестивальге қатысуға ниет 
біл дірген баспагерлер мен автор-
лар ға қояр белгілі бір талаптарыңыз 
бар ма? 

– Алғашында біз фестивальге 
қа тысуға ниет танытқан баспа үй-
лері мен кітап дүкендеріне бас ты-
сы жобаға келуін әрі қуана күте ті-
ні мізді айтатынбыз. Олардан тек 
орын дарын жинап, қоқыс таста май 
кетуін сұрайтынбыз. Биыл біз бұл 
талаптарымыздың ауқымын 
кеңейттік. Ең бірінші талап, біз 
бас па үйлері мен дүкендерге ша тыр 
береміз. Олар сол шатырды бе-
зендіруге тиіс. Екінші тала бы мыз, 
қатысушылар жоба туралы ақ-
паратты "з парақшасында жар на-
малауы қажет, яғни ауди тория сын 
фестивальге шақыруы маңыз ды. 
Үшінші талабымыз,  фес  ти  вальге 
келушілердің арасында кітаптарға 
ұтыс ұйымдастыру. Биыл 1000-ға 
жуық кітапты ұтысқа қоямыз. 
Сон   дықтан барша оқырманды 
кітап фестиваліне шақырамыз. 
Сіз дерді мұнда "те тиімді бағада 
түр лі кітап пен қызықты кезде су-
лер күтеді. Сонымен қатар фес ти-
вальге келушілер сүйікті жазу шы-
сының "з қолтаңбасымен кітабын 
алу ға мүмкіндік алады. 

– Hңгімеңізге рақмет! 

Сұхбаттасқан
Алтынай БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

тәй-тәй басып, алға к"теріліп келе 
жа тырмыз. Келешекте бұл мәселе 
қо ғамдық қордан ғана емес, мем-
лекет тарапынан да қолдау тауып, 
жа зушыларды қолдауға бағыт тал-
ған жобаларға гранттар к"бірек 
б" лінуге тиіс деп санаймын. 

АУДАРМАШЫЛАР НАРЫҒЫ 
ҚАЛЫПТАСУҒА ТИІС

– Кейінгі кездері шетел әдебиеті 
қазақ тіліне тәржімаланып, оқыр-
ман ның әлем мәдениеті мен тари-
хы на деген қызығушылығын арт ты-
рып отыр. Жыл сайын фестивальден 
де аударма кітаптар ерекше орын 
ала ды. Дегенмен кейбірі ана тілі міз-
ге аударылған шығармаларға к�ңілі 
тол май жатады. Қазір отандық 
бас па үйлерінің оқырман назарына 
ұсы нып отырған аударма кітап та-
рының сапасы мен мазмұнына к�ңі-
ліңіз тола ма? Не жетіспейді? 

– Иә, к"ңілім толады. Аударма 
са ласы – "те күрделі жұмыс. Қазір 
кі тап нарығында қызмет етіп жүр-
ген қыздар мен жігіттер әлем әде-
бие тін ана тіліне жоғары сапада 

ҚАЗАҚ ТІЛІНДЕГІ
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Облыстағы туристік аймақтың бірі – 
Бал қаш к�лінің жағалауына жаз айларында 
демалатындар саны жыл сайын артуда. 
Би ыл Талдықорған мен Лепсінің арасын 
жалғастыратын күрежол біршама реттеліп 
қалды. Келер жылы толықтай ж�нделеді. 
Қазір мұндағы жұмыстар қызу қарқын 
алған. Сонымен бірге жағалауға инженер-
лік жүйелер тарту жұмыстары да басталған. 
Егер ойға алғандар толықтай жүзеге асса, 
жаз айларында Балқаш жағалауында дема-
ла тындар саны еселеп артары с�зсіз. Биыл 
Балқаш жағалауында бір маусымда шама-
мен 50 мыңнан астам адам демалса, турис-
тік-рекреациялық аймақты дамыту жос-
пары жүзеге асырылып, жағалау и н ф р а-
  құрылы ммен қамтамасыз етіл геннен кейін 
демалушылар саны 450 мың адамнан аса-
ды, ал жақын елді мекен тұрғындары үшін 
екі мыңға жуық жұмыс орны ашылады 
деген батыл болжам бар. 

Жоғарыда айтқанымыздай, Жетісу 
облысының туристік әлеуеті аса зор. 
Сон ың ішінде Сарқан ауданында тау 
туризмі мен Балқаш к�лінің жағалауын 
дамытуға үлкен мүмкіндіктер бар және 
қазір соны ретімен жүзеге асыруға байла-
ныс ты нақты жұмыстар атқарылуда. 
Соның бірі ретінде іске асырыла бастаған 
«Балқаш жағалауы на туристік-рекреация-
лық демалыс айма ғы ның инженерлік-
коммуникациялық желісін салу» жобасын 
айтуға болады. Құны 7,4 млрд теңгеден 
аса тын бұл жобаға республикалық бюд-
жеттен биыл 2,2 млрд теңге б�лініпті. 

Осынау қыруар қаржыны игеруге 
атса лысып жатқан «Сапа Құрылыс 2007» 
ЖШС жобада қарастырылған бағыттың 
бірі – жағалауды ауызсумен қамтуға кір-
іс кен. Жоба бойынша ауызсу Лепсі 
�зенінен тартылады. Бүгінге дейін жалпы 
тартылуға тиісті 31,8 шақырымның 24,8 
шақырымы на су құбыры жүргізілді. Оған 
қоса, 2-ші к� тер гіштің су сорғысы бар су 
тазарту стан сасының құрылысы бастал-
ды, бұл стан саның тәуліктік қуаты 500 
текшеметр болады. Сонымен бірге 
4 резервуар салын ып жатыр, олардың 
екеуінің жеке қуаты 300 текшеметр, тағы 
екеуінің жеке қуаты 150 текшеметр бол-
мақ. Кәріз жүйесінің де құрыл ысы 
басталып, 16 шақырымға тар ты лу ға тиіс 
кәріз жүйесінің 8 шақырымы ның оры 
қазылып, оның 2 шақырымына құбыр 

т�селген. Сонымен бірге кәріз су лар ын 
тазартатын, қуаты тәулігіне 470 текшеметр 
болатын 2 станса салынады. 

Жобада электр желісін жүргізу жұмыс-
тары да қарастырылған. «17 шақырымдық 
электр тарату магистралды желісінің бо-
йы на 164 бағана орнатылды, қажетті ка-
бель дер мен жиынтықтар дайындалды. 
Оған қоса, қуаты 6,3 МВт болатын 35/10 
қосалқы станса салу жоспарланған. Қазір 
қосал қы стансаны іске қосуға керекті 
құрал-жабдықтар сатып алынып, Шым-
кент зауытынан жеткізілуде. С�йтіп, элек тр 
таратудың магистралды желісін орнату 
мен негізгі қосалқы стансаның құрылысын 
қыр күйектің соңына дейін аяқтаймыз деп 
жоспарлап отырмыз. Бұдан соң 28 транс-
фор ма торлық подстанция жиынтығы 
орнатылады, соның 25-і тұтынушылардың 
қажеттілігі үшін жағалауға қойылады, – 
дейді мердігер компания басшысының 
орынбасары Имаммахмұт Шағырбаев.  

Балқаш к�лі жағалауының инфра-
құры л ымын дамыту халықтың сапалы 
демалыс ына ғана емес, кәсіпкерлердің 
бизнес жүр  гізуіне және жергілікті тұр-
ғындарының жұмыспен қамтылуына оң 
ықпалын ти гіз ері анық. Қазір Лепсі 
ауылын да 4 мыңға жуық адам тұрады. 
Соңғы жылдары халық саны тұрақтап қана 
қой май, біртіндеп к�бейіп келеді. Ауылға 
орал ып, туған жерін түлетуге атсалысуды 
ж�н к�рген жастар да жетерлік. Солардың 
бірі жоғары оқу орнын бітіріп, жуырда 
туған жеріне оралған жас маман Т�леген 
Cлпейісов: 

– І.Жансүгіров атындағы Жетісу 
университетін бітіргеннен кейін қалада 
қалып жұмыс істеуіме мүмкіндік болды. 
Бірақ Балқаш жағалауын дамытудың 
жоспарын к�рген соң бірден ауылға орал-
дым. Осындағы Ушинский атындағы мек-
тепте мұғалім болып жұмыс істеймін. 
Қазір достарымызбен бірге туризм 
бағытында �з бизнес-жоспарымызды 
әзірлеу де міз. Алдағы уақытта арманымыз 
жүзеге асады деген ойдамын, – дейді. 

Жалпы, Балқашқа апаратын «Мола  -
лы-Леп сі-Ақтоғай» учаскесіндегі  105- 
 ша қырымының құрылысы мен абат тандыру 
жұмыстары келесі туристік мер зім бастал-
ғанға дейін толығымен аяқ талып, қолданыс-
қа беріледі, ал биылғы жылдың аяғына қарай 
т�менгі жабынымен авто к�лік құралдары 
үшін ашылады. Ал Лепсі ауылынан Балқаш 
к�лінің жағалауы на дейінгі 27 шақырым 
авток�лік жолын ың қайта жаңғырту жұ-
мысы аяқталып, іске қосылған.

БАЛҚАШТЫҢ ЖАҒАЛАУЫ 
ЖАЙНАЙ ТҮСЕДІ
Ел дамуының маңызды мәселелері бойынша респуб ли-

калық референдумда айтылғандарды орындау өңірлердің 
өр кендеуіне де жол ашары анық. Осы бағытта Жетісу облы-
с ында да үлкен істер атқарылуда. Солардың қатарында 
өңірдің туристік әлеуетін ел игілігіне айналдыру да бар.

Болат 
АБАҒАН,  
Жетісу облысы 

Табиғаттың тосын апатынан зардап 
шеккен құлсарылықтарға Тимур Құлы баев 
�зі жетекшілік ететін «Халық» қайырымды-
лық қоры арқылы к�мек к�рсеткен бола-
тын. Атырау облысы әкім дігінің мәлі мет-
інше, «Халық» қоры ар  қылы су та  с    қыны  нан 
зар дап шеккен құлсарылық тар үшін 30 
мил лиард теңге б�лінді. Бұл қара жат тың 
бар лығы азамат тардың шоттарына аудары-
лып, жаңа тұрғын үй салуға және үйлерді 
ж�ндеуге арналды.

«Жергілікті әкімдік тұрғындардың 
�тін іш терін қабылдап, ең к�п шығынға 
ұшыра ған адамдардың тізімдерін ұсынды. 
Ал мүлік ті бағалауды тәуелсіз сарапшылар 
жүргізді», – дейді Атырау облысы әкімі нің 
баспас�з хатшысы Руслан Жұма ғазиев.

Су тасқынынан зардап шеккендердің 
қатарында құлсарылық Қадырбек Қос-
пақов та бар. Оның үйін 5 сәуір күні тас-
қын су бас   қан. Жақында ғана Қадырбек 
ақсақал қос қабатты зәулім үй сатып 
ал ып, қоныс тойын тойлады.

Көктемгі су тасқыны кезінде зардап шеккен Атырау 
облысы Жылыой ауданының орталығы Құлсары қаласы 
біртіндеп қалыпты өмірге оралып келеді. Жақында ғана 
984 отбасы «Халық» қоры арқылы баспаналы болды.

1000-ҒА ЖУЫҚ ОТБАСЫ 
БАСПАНАЛЫ БОЛДЫ

Баян 
ЖАНҰЗАҚ,
Атырау облысы

«Тасқын әп-сәтте үйімізді шайып кет-
ті. Тіпті, заттарымызды жинауға, киім-
деріміз ді алуға үлгермедік. Абдырап 
қал май, құжат  тары мызды алып шық-
қаны ма қуанам. С�й т іп, санаулы минут-
тар да бас пана мызды тастап кетуге мәж-
бүр болдық. Су деңгейі тез к�теріліп, 20 
күнде үйіміз жарамсыз болып қалды. Сол 
себептен, к�ршілес Маңғыстау облысын-
дағы Боранқұл ауылына барып, уақытша 
пана ладық. Кейін Жылыой аудан дық 
әкімді гінен к�мек берілді», – дейді 
Қа дыр   бек Қоспақов.

Қадырбек ақсақалдың айтуынша, ар-
найы комиссия мүшелері бұрынғы үйіне 
зерделеу жүргізген. Бағалау комиссия сы-
ның мамандары оның үйін жарамсыз деп 
тануға шешім шығарған.

«Арнайы комиссияға құжаттары мыз-
ды тапсырғаннан кейін, �темақы қаржы-
сы бес күн ішінде арнайы есеп шоты ма 
түсті. Jтем ақыға берілген қар жы ның 
м�лшері к�ңілім нен шықты», – дейді 
Қадырбек Қоспақов.

Ол �темақы қаржысын алған соң 
жаңа баспананы Атырау, Ақтау және 
Ақт�бе қаласынан сатып алу нұсқасын 
қарастыр ған.

«Жаңа баспана іздеп, біраз жүріп қал-
дық. Jтемақы қаржысына �зге қала-
лардан үй сатып алатындай мүмкіндік 

болды. Бірақ туған жер ыстық болады 
екен. Басқа қалаға к�шіп кете алмадық. 
Сол себептен, Құл сары дан екі қабатты 
коттедж сатып ал дық», – деді Қадырбек 
Қоспақов.

Қазір оның отбасы жаңа баспанаға 
к�ш іп келді. Еске сала кетсек, бұдан 
бұрын Құл сары халқына үй сатып алуға, 
ж�ндеуге 70 млрд теңге аударылғанын 
хабарлаған болатынбыз.

Қазір Құлсарыда тасқыннан зардап 
шеккен тұрғындар үшін жаңа «Болашақ» 
деп аталатын ықшамауданы бой к�терді. 
Ол жерге 100 отбасы қоныстанады деп 
жос пар ланып отыр. Атырау облысы 
әкім дігінің баспас�з қызметінің мәлімет-
інше, «Бола шақ» деп аталатын жаңа 
аудан ға кезең-кезеңімен 100 отбасы қон-
ыс танады. Тұрғын үйлерді қайта қалпына 
келтіру шаралары аясында Құлсарыда 
қыркүйек айында үйлер беріле бастайды. 
Мұнда қазір құрылыс жұмыстары жүр-
гізі л іп жатыр.

Баспас�з қызметінің хабарлауынша, 
әр үйдің к�лемі 100 шаршы метрді құрай-
ды. Үйлер 5 б�лмеден тұрады. Қазір 84 
үйдің қабырға қалау жұмыстары аяқталып 

қал ған, ал 57 үйдің шатыры жабылып 
жатыр. 35 үй де сылақ жұмыстары бас-
талып, 43 үйге терезе орнатылған. Соны-
мен қатар жаңа үйлерге электр, су, кәріз 
желісі тарт ылған.

Мұнайлы �ңірде су тасқынынан зар-
дап шеккен 2 674 объектіге техникалық 
тексеру жүргізілген. Нәтижесінде, 100 
жаңа үйдің құрылысы жүруде, 1 376 үй 
сатып алу туралы шешім қабылданып, 1 
372-сі сатып алынды. Ж�ндеу жұмыстары 
жүргізілуге тиіс 1 198 үй дің 1 191-не ж�н-
деу жұмыстары аяқтал ған.

«Бүгінде 6 шақырымға жуық жол қа-
л ып  қа келтірілді. Бұған бюджеттен 2,3 
млрд теңге б�лінген», – дейді Жылыой 
аудандық ТҮКШ б�лімі басшысының 
міндетін атқарушы Бекет Бозжігіт.

Спикердің айтуынша, жұмыстар екі 
бригадаға б�лінуде. Тағы бір б�лігі – Ақ-
киіз  тоғай ауылдық округінің кірме 
жолы. Яғни, аудандық маңызы бар 
авток�лік жолдарына ж�ндеу жұмыстар-
ын жүргізу үстінде. Сондай-ақ Құлсары 
қаласын абат тандыру жұмыстары қар-
қынды жүріп жатыр. Балалар ойын 
алаңы, спорт алаңы және демалыс сая-
бағы салынуда. Бұл жұмыс т арға 3,5 млрд 
теңге б�лінген. 

Осылайша, тасқыннан кейінгі Құл-
са ры  да жаңа �мір басталды.

АЙМАҚ
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БАЯНЫ

«Ат ерін алмайтын жер екен. Бір түней кетемін деген адам 
бір жұма тоқтап қалады». Бұл – дала данасы Асан қайғының 
Баян тауын көргендегі айтқаны. AIQYN газеті ұжымының 
баяны тереңде жатқан Баянауылға сапары жаздың соңғы 
күндеріне тура келді. Ұзақ жол жүріп, өлкеге кірген мезеттен 
бастап тұмса табиғаттың құпиясы мен сұлулығы өзіне баурап 
алды. Расында, Жасыбай көлі, Қоңыр әулие үңгірі, Кемпіртас 
– сырға толы жұрттың сыйынатын орнына айналған. Баян-
ауыл – барлық ауылдық округтерінің жер-су аттары қазақша 
аталатын теріскей аймақтардағы бірден-бір аудан. 

Сымбат 
БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

Әңгіме етіп отырған Баян ауыл қазақ 
даласындағы ерекше табиғатымен 
ғана емес, халыққа еңбегі сіңген 
біртуар ұлы тұл ғалар шыққан ме-
кен болғанымен де ерекшеленеді. 
Шежірелі өл кеден 40-тан астам та-
рихи тұлға, би-шешендер, 22 акаде-
мик шық қан. 

ЭКСПЕДИЦИЯ

ТАРИХТЫ ҚОЙНЫНА 
БАСҚАН БАЯНАУЫЛ

Жасыбай к	ліне тоқтап, 
та     би ғаттың тамаша к	рі-

нісіне тамсана қарап, ерек тастар 
қа ла шығы туралы білгенімізше 
ойы  мызды ортаға салып, бұй рат-
бұйрат тастарды сонау тас ға  сы   ры-
нан пайда болған деп топ шы ла дық. 
К	л мен тау-тастар та би ғатпен 
ерек ше үйлесім тапқан. Жасыбай 
еш қандай 	зен суына қосыл май-
тын тұйық к	л болса да, жаз мез гі-
лін де жағасы керемет демалыс 
ор нына ай на лады. Мезгілдің соңы 
болған дықтан, к	л жағасында суға 
тү сетіндер азайып, балық аулауға 
шы  ғатындар к	бейген. Одан 
кейін  гі бағыт – Жасыбай к	лінен 
үш шақырым жерде Ба ян ауылдың 
биік шоқыларының бірінде орна-
лас қан Қоңыр әулие үңгірі. 'ткен-
ге к	з салсақ, елі міздің қай 	ңірі 
бол са да, 	зіне тән киесі мен қа-
сие ті барын ұғамыз. Дегенмен 
Қоңыр әулие үңгірін кейбірі Бая-
науылда десе, енді бірі Шыңғыс-
тау да деп ойлайды. Ал біз Бая-
науыл дағы +у лиетасқа (Қоңыр 
әу лие үңгі ріне) жол тарттық. 110 
метр ұзын дықтағы баспалдақ тар-
мен үңгірге қарай к	терілдік. Үңгір 
түк пірінде 2 метр биіктікте кіш-
кентай су толы шұңқыр бар. Бұл су 
ауырғанға ем, сәби сұраған дардың 
тілегін орындаған қа сиетті орын 
саналған. Үңгірден бүгінге дейін де 
мұндай ниет тілердің ізі суымапты. 
Үңгірдегі қуысқа кіру үшін кезекке 
тұрған дар к	п. Тау басындағы үңгір 
ту ралы, оның не үшін Қоңыр әу-
лие аталғаны баспалдақ бойы мен 
к	терілер тұста жол жиегін дегі 
тақ  таға жазылыпты. Онда: «...То-
пан су басқанда Нұх пай ғам бардың 
ке месінде орын болмай, Құлан, 
Қы ран, Қоңыр әулиелер ағаштан 
сал жасап кемеге тіркеледі. Сол-

түс тіктің ағынымен келе жатып, 
үш әулие нің салы тау-тасқа соғы-
лып, үш жаққа кеткен. Қазіргі 
үңгірдің ішінде Қоңыр әулие ме-
кен деген. Ол халықтың мұң-мұқ-
та жын ойлап, ауру-сырқаудан 
аман-есен болуды, еліне денсаулық 
тілеген» деп жазылған. 

Баянауылдан шыққан фило-
соф Мәшһүр Жүсіп бұл 

жердің киесін «+улиелердің Алла-
дан пәрмен сұрайтын жері» деп 
атап, дәріптеген. Бір қызығы, осы 
Қоңыр әулие үңгірінде ака демик 
Қаныш Сәтбаев та болған. 

Баянауылды «тастар қала шы-
ғы» деп атауға әбден негіз бар. Бұл 
тастар қазақ тарихын қойнына 
жа   сырып жатқанын да айта кет-
кеніміз ж	н болар. AIQYN га зе-
тінің 15 маусымдағы №66 санында 
«Қайшыға түскен құндылық» та-
қырыбында жа зыл ған мақалаға 
та рихшы Жам был Артықбаев мы-
надай дәйек келтірген-ді: «Кейбір 
кітаптар дың 	згеріске ұшырап, 
қайта жазылған нұсқасы қолымыз-
ға тисе де, кейбірі баспаға жетпей, 
тау мен тастың астында қалды. 
Қарқаралы, Баянауыл, К	кше-
т ауға барған экспедиция кезінде 
шо лақ белсенділерден қорқып 
кітап тарды жойып жіберген адам-
дар мен кездестім. Баян ауылда 
мол даларға, бірқатар ға лымға шә-

кірт түскен ақсақалмен с	й лес ке-
нім де ұстазымен бірге біраз кі тап-
ты таудағы бір үңгірге жасырғанын 
айт қан-ды. Қате леспесем, бұл 
Қы рықжыл дық совхозы еді. К	к-
шетаудың Қа расу ауылында соғыс-
қа қатысқан Жанғали т	ре деген 
кісі «Шоқан ның екі арба кітап-
тарын к	лге тастадық» деді. Мұн-
дай к	п әңгіме естідім. +сіресе, 
араб емлесімен жазылған кітап тар-
дың тағдыры 	те аянышты». 

Тарихшының келтірген нақ-
ты мысалдары Баянауыл-

дың тасын к	рген соң бірден ойы-
мызға түсті. Мүмкін, тастардың 
ара сынан біз білмейтін «жасы рын-
ған тарих» кездейсоқ кез десіп қа-
лар деген үміт болғаны мен, оның 
арнайы зерттеуді талап ететінін 
түсіндік. 

ҚҰПИЯҢ НЕДЕ, 
КЕМПІРТАС?

Баянауыл ұлттық паркі де генде 
бірден әйгілі Кемпіртастың еске 
тү сері хақ. Жолсапардың екінші 
күні жұрттың аузында жүретін сол 
Кемпіртасқа табан тіредік. Бұл тас 
туралы аңыздың бірнеше нұсқасы 
бар екенін естігенбіз. Керекулік 
бір ақын: 

«К�кжиектен бір сәтте 
к�з аудармай,
�й, кейуана, кеттің-ау 
тасқа айналып.
...Жайыңды ұғам, тас кемпір,
себебі мен
Сен секілді айырылғам
жалғыз ұлдан.
... Кемпіртас-ау, 
қайғыңды б�лісуге
Тасқа айналап кетейін мен де 

сендей», – деп жырына қосыпты.  
Шын мәнінде, бұл тастың нағыз 
сыры неде жатқанын бүгінге дейін 
ешкім д	п басып айта ал майды. 
Аңыздардың бірінде Кемпіртас 
со ғыстан оралмаған жалғыз бала-
сын зарыға күте тасқа айналған 
ана ның бейнесі делінсе, енді бір 

З.Шаш   кин, кинорежиссер және 
ак тер, КСРО халық әртісі Ш.Айма-
нов тар үлкен даңққа ие болды. Бү-
гінде Баянауылда Қ.Сәт баев   тың, 
С.Торайғыров тың, Мұса Шор   -
манұлының атына берілген ауылдар 
бар. Бұл – 	лкенің ұлылар алдын-
да ғы құрметі. Баянауылдан шық-
қан, 	негеге толы ғұмырында 20 
том  дық еңбек жазып, ұлтымыздың 
ру хани пірі болған Мәшһүр Жүсіп-
тің аты қазақ үшін қашанда қым-
бат. Ділі мен тіліне, ар-ұя ты на 
ара ша болып, рухани мұрасын тү-
ген деп кеткен ұлы тұлғасын бүгін-
де ұлты да қадірлеп, қастер тұтады. 
Осын дай дана тұлға лардың Бая н-
ауыл дай 	лкеден шығуы да заңды 
де ген тоқтамға келмеске болмас. 

аңыз да жер гілікті тұрғындардың 
ерекше тұқымды жылқысын жер 
ас ты нан шығып тартып алатын 
мыс  тан кейпінде сипатталады. 
Осы жұмбақ мүсіннің жанындағы 
биік шоқыларға шығып, әр қы ры-
нан бақылап к	рсек, аңызда 
к	біне ана бейнесінде сипаттал ған 
Кем піртас жас қыздың да бейне сі-
не ұқсайтыны байқалды. Кем пір-
тас ты жағалай жүрген сайын биік-
тей түскен тастың үстінен То рай ғыр 
жа зығы жалпа ғынан к	рініп жа-
тыр. Бір қызы ғы, тас ортасында 
кі  шігірім к	л шік бар. Бұл к	лшік 
жаң быр суы ның қалдығы ма, не 
бол маса табиғаттың тылсымы ма – 
бізге белгісіз күйде қала берді. 

ҰЛЫЛАРДЫҢ МЕКЕНІ

+ңгіме етіп отырған Баян-
ауыл қазақ даласындағы 

ерек ше табиғатымен ғана емес, 
ха лыққа еңбегі сіңген біртуар ұлы 
тұл  ғалар шыққан мекен болға ны-
мен де ерекшеленеді. Шежірелі 
	л     кеде 40-тан астам тарихи тұлға, 
би-шешендер, 22 академик шық-
қан. Кеңес ғылымының дамуына 
	л шеусіз үлес қосқан ака демик-
т ер +.Марғұлан, Шапық Ш	 кин, 
ғы лым докторлары +. Бек тұров, 
Е.Бек маханов, С.Бей сембаевтар 
болса, Баянауыл же рі нен шабыт 
алып қалам тербеген ақын-жазу-
шы лар  Ж.Ай мауытов, С.Торай ғы-
ров Қ.Бек хожин, Қ.Исабаев, 
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Айзат 
АЙДАРҚЫЗЫ

ҚОРЖЫНДА –  
Париж төрінде өтіп жат  қан 

Паралимпиада ойында рын-
да ұлттық құрама бес жүл де 
еншілеп үлгерді. Оның еке-
уі – алтын, екеуі – күміс, қал-
ғаны – қола ме     даль. Өткен 
до    далармен салыстырғанда 
көр  сет кіш едәуір жақсарған. 
Төртжылдықты түйіндер бә-
се кенің аяқталмағанын ес  -
кер сек, ел қоржыны тағы да 
то лығуы бек мүмкін.

Жалпы, Қазақстан құрамасының Пара-
лимпиададағы жолы қысқы ойындармен 
байланысты. Себебі алғаш рет 1994 жылы 
па ратлеттер Лиллехаммерде �ткен қысқы 
Пара лимпиада ойындарына қатысады. Жай 
ғана қатыспай, шаңғы спортынан Любовь 
Воробьева күміс медаль еншілейді. Осы лай-
ша, параойындар тарихында 2022 жылға де йін 
паратлеттер тоғыз жүлде алса, соның же теуін 
жазғы, қалған үшеуін қысқы додада алды. 

Ал жазғы Паралимпиада ойындарына 
келсек, алғаш рет Атлантада (1996) �ткен 
бәйгеге 12 параспортшы аттанды. Сиднейде – 
екі, Афинада – сегіз, Пекинде – үш, Лон-
донда – жеті, Рио-де-Жанейрода – 11, То-
кио да – 26, Парижде 44 паратлетке сенім 
арт тық. Алғашында саңлақтар жазғы бәсекеде 
қатарынан бес рет жүлдесіз оралды. 2016 жы-
лы Бразилияда �ткен параойындарда асығы-
мыз алшысынан түсіп, тарихтағы тұңғыш 
ал тын жүлде бұйырды. 100 метрге еркін жүзу-
ден Зульфия Габидуллина к�к байрақты 
к�кте желбіретті. Одан кейін пара    пауэр-
лифтингтен Раушан Қойшыбаева күміс жүлде 
еншіледі. Осылайша, жалпы есепте 39 орынға 
табан тіредік. Медаль сыңғырын естіген соң, 
қай спорт түрі болмасын түрленіп сала бере-
тіні белгілі. Сол сияқты Рио паралим пиа дасы 
параспортқа к�птің мойнын бұр ғызды. Қо-
ғам спортта шектеу жоғын, жетіс тікке жетуге 
боларын түйсінді. Сәйкесінше, келесі Пара-
лимпиадаға қатысатын спортшы саны да 
к� бейді. С�йтіп, 2021 жылы Токиода �ткен 
жа рыста бес жүлде еншіледік. Оның біреуі – 
алтын, үшеуі – күміс, біреуі – қола. 54 келі 
салмақта парапауэрлифтингтен Давид Дег-
тярев алтын жүлде алды. Үш қола жүл денің 
үшеуін де парадзюдошылар әперді. Dнуар 
Сариев, Теміржан Дәулет пен Зарина Бай -

батина бапкер сенімін ақтады. 100 метрге 
брасс әдісімен жүзуде сынға түскен пара-
спортшы Нұрдәулет Жұмағали қолаға қол 
соз ды. Паратлеттер еңсемізді к�теріп, спорт-
шылардың Токиода кеткен есесін қайтарды. 
Келесі Паралимпиадаға тастүйін дайын-
далып, бұдан да жақсы нәтиже к�рсетерімізге 
сен дірді. Олардың әрбірі жеңістің дәмі б�лек 
еке  нін, мұның астарында толассыз күш пен 
ерік-жігер жатқанын дәлелдеді. Расымен, әр 
параспортшының спортқа келу тарихы тіпті 
б�лек әңгіме.

ЕКІ М�РТЕ 
ОЛИМПИЯ ЧЕМПИОНЫ

Давид Дегтярев Парижде парапауэр -
лифтингтан екі мәрте олимп шыңын ба ғын-
дырды. Кәсіби мансабын 2015 жылы бастаған 
паратлет үшін тамаша к�рсеткіш екені анық. 
Атбасардың қарапайым жігітіне �зін-�зі дә-
лел деу қиынға түскен жоқ. Gйткені «Жай -
дар   ман» ойындарында танылып, қоғамға 
бейім   делуге жол ашқан-ды. Ал спортқа ден-
     сау   лығын жақсартып, дене тұрқына �згеріс 
жасау үшін келген. Оны залға «сүйреп» келген 
Дмитрий Харанжук есімді досы еді. Екеуінен 
б�лек жаттығу залында Ксенья Полукарова 
ауыратлеттерді дайындайтын. Мықты бапкер 
Дегтяревтің қыры барын бай қап, оған нұсқау 
беріп, қатесін түзетіп жүреді. Кейіннен оны 
белгілі бапкер Юрий Колес  никовпен та   ныс-
тырады. Білікті бапкер Давидті к�рген соң 
оған кәсіби мансабын бастап, жарысқа қаты-
суға ұсыныс жасайды. Осылайша, ол К�кше-
 тау қаласында �ткен облыстық тунирге қаты-
 сады. Оның айтуын ша, мансабының қай 
ке зеңі болмасын аталған бәсекені еске алады. 
Gйткені сондағы жүрек дүрсілі, толқыныс, 
�зіңді дүниенің бір б�лігі ретінде сезіну – 
б�лек құбылыс. Содан бері параспортшыға 
қанат бітіп, талмай еңбектеніп, бірнеше 
жарысқа қатысады. 2016 жылы Қазақстан 
чем  пионатында топ жарып, 2018 жылы Джа-
кар тада �ткен Азия ойын    дарында күміс ме-
даль алады. Қызығы сол, Давид кәсіби манса-
бын бастағанда-ақ Токиода алтыннан алқа 
тағуды мақсат етеді. Бапкерімен бірге барын-

ша биікке жетуге ұмтылады. Расымен,  сенім 
ақталып, Жапония жұрты параспорт шының 
шеберлігіне қайран қалады. Осыдан-ақ 
Дегтярев атынан ат үркетін паратлет ата нып 
шыға келеді. Парижде �тіп жатқан дода  да да 
сарапшылар оның қара үзіп келе  тініне кү-
мән данған жоқ. С�йтіп, ел атынан екі мәрте 
олимп шыңын бағындырған тұң   ғыш пара-
спортшы атанды. Оның сабырлы бол мысы 
әлі талай жүлде әкелетінін айқын дап тұр. 
Бастысы, атаққа малданбайды, қалай күресу 
керегін біледі. Тіпті, «Токиодан алған ақша-
лай қаржыны қалай жұмсарымды біл мей мін» 
дегенінде де жанкүйерлер жылы жыми ған. 
Оның туған қаласына деген махаббаты б�лек. 
Қан ша жетістікке жетсе де, орталықтағы 
жылы орнын тастап кеткен жоқ. Қайта атал-
ған қаладағы спортты дамытып, шенділер 
балалар спортын дамытуға к�бірек қаржы 
б�лгенін қалап жүр.

АРМАНЫНА АДАЛ АҚМАРАЛ

Парадзюдодағы жарқын есімнің бірі – 
Ақмарал Науатбек. Ол күні кеше олимпия 
ойын дарының алтынын мойнына тақты. 
Париж татамиінде жолыққан үш қарсыласын 
да таза жеңді. Оның дзюдоға жанын салғанын, 
барын бергенін к�пшілік біле бермейді. Ал 
кешегі күресін к�рген сарапшылар егер Ақ-
маралдың денсаулығы қалыпта болға  нын да, 
Цунодамен тең белдесер еді дескені анық. 
Gйт кені ол параспортқа ауыспай тұрып, осы 
салмақта олимп шыңын бағындыруды арман-
 даған-ды. Бірақ жарақатына байланысты 
к�зінің к�руі нашарлап, біраз уақыт дзюдодан 
қол үзіп қалды. Артынша бапкерлермен 
кеңесе отырып, парадзюдоға ауысып, J2 са-
натын алды. Осы күнге дейін қарсылас шақ 
кел тір  мей келе жатыр. Оның Париж тата-
миінде атой салатыны белгілі еді. 2021 жылдан 
бері қатысқан  бәйгеден бос келген емес. 
2022 жылы Бакуде �ткен парадзюдодан әлем 
чемпионатында 48 келіге дейінгі салмақта 
(J2 санаты) топ жарды. 2023 жылы Ханчжоуда 
�ткен Азия пара ойындарында да дәл осы 
салмақ дәрежесінде жеңіске жетті. Париждегі 
Паралимпиада ойындары финалында 2016 

жылғы Паралимпиада чемпионы француз 
қызы Сандрин Мартинені қапы қалдырды. 
Финалдан соң Мартине Ақмаралды қапсыра 
құшақтап, құрмет к�рсетіп, жанкүйерлерді 
демеуге шақырды. Ол да Науатбектің бо-
йындағы ерекше энергетиканы байқаған 
болар. Тайсалмайтын қайсар қыз парадзю-
додан алтын еншілеген тұңғыш қазақ қызы 
атанды. Дзюдо үйірмесіне үйдегілерге айтпай 
қатысып, «тығылып» жарысқа барған қыз 
бү гін ел сенімін ақтады. Алғашқы турнирге 
аттанарда «Анашым, маған мүмкіндік беріңіз, 
егер осы жарыстан жүлдесіз келсем, дзюдоны 
қоямын» деп аттанады. Жүлдеге жетпей сүрі-
ніп, �кініштен жылайды. Сонда қызының 
бо йындағы намыс пен рухтың әлі талай биік-
ке жетелейтінін бағамдаған анасы рұқсатын 
береді. Парадзюдоға ауысқанда да бірінші 
болып қолдап, әр турнирде жанынан табыла-
 ды. Міне, Ақмарал Науатбек – сынбай алға 
жылжудың, спортта �зін дәлелдеймін дегенге 
мүмкіндік барын к�рсеткен спортшы. Адам-
 ды жарақат емес, ішкі үрей мен әрекет жаса-
 мау жарға жығатынын к�рсетті. Жігердің 
жең ген, үмітің ақталған, арманың орындалған 
күн құтты болсын, Ақмарал!

Ж�НІ Б�ЛЕК ЖҮЛДЕ

Еркін Ғаббасов Париж Паралимпиа-
дасында нысана к�здеуден күміс медаль ен-
ші леді. Ауыл баласы олимпия ойындарында 
жеңіс тұғырына к�терілемін деп армандамаса 
керек. Ел қатарлы үйленіп, артынша үлкен 
қалаға келіп, құрылысқа жұмысқа тұрады. 
Бірақ 12 қабаттан құлап, бел омыртқасын 
сы  нады. Ота жасалғанымен, к�мегі бол  май -
ды. Арбаға таңылса да, ел қатарынан қал май, 
алға жылжуға тырысады. Тир атуға ебі барын 
біліп, дамытуға ден қояды. 2017 жы лы дайын-
 дықсыз-ақ жарысқа барып, үшінші орын 
алады. 2021 жылдан бастап пара нысана 
к�здеу    мен кәсіби түрде айналысып, дайын -
далады.  С�йтіп, «Паралимпиада ойында  -
рында топ жарсам» дейтін арман пайда бола-
 ды.  Осылайша, Франция т�рінде R1 
са на      тында винтовкамен 10 метрге пара ны -
сана к�здеуден сынға түсіп, 247.7 ұпай жинап, 
күміс жүлде жеңіп алды. Елге келгенде «күні-
түні тілеуімді тілеген анама, менің аяқ-қо -
лым, жүрегім болып қасымнан табылған 
жа рыма рақмет!» деді. Осыдан-ақ шынайы 
сенім артқанда тау қопарарлық күш пайда 
боларына риясыз сенесің. 

Ал Нұрдәулет Жұмағали 100 метрге брасс  
әдісімен жүзуден күміс медаль жеңіп алды 
(SB13 санаты). Финалға дейінгі іріктеуде 
отандасымыз  Азия рекордын орнатқан-ды. 
Оның үстіне Токио пара ойындарында қола 
медаль еншілегені бар. Сондықтан тәжірибелі 
паратлеттің қоржынға жүлде саларын күні 
бұрын болжадық. Сәтін салып, Нұрдәулет 
финалда еркін �нер к�рсетіп, күміспен күп-
телді. 

Тағы бір параспортшымыз Дастан Мұ қаш-
беков ядро лақтырудан F36 санатында қола 
медаль жеңіп алды. Мұқашбеков мүм кіндігінде 
16 метр қашықтыққа ядро лақ тырды. Бұл – 
Азия құрлығындағы жаңа ре корд. Қарағанды 
тумасы Паралимпиада ойындарындағы ал-
ғашқы жүлдесіне қол жет   кізді. Жүлдеге іліккен 
соң шапан мен б� рік киіп, к�к Ту жамылып, 
алаңды жүгіріп �тті. Кеудесін мақтаныш кер -
неп, тебіренгені к�рініп-ақ тұр.

БЕТ ҚАТТАЛЫП ЖАТҚАНДА:

Кеше кешкісін Паралимпиада да дзюдо-
шыларымыз  Даяна Федосова – қола медаль, 
Ерғали Шәмей күміс медаль еншіледі. 

ҚОС АЛТЫН


